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Вельмишановнi читачi!

С
Сьогодні, коли наша велика держава веде битву за суверенітет, за справедливість дуже важли-
во підтримувати цю битву інформаційно! Без жодного перебільшення ця битва має національ-
но-визвольний характер, ми відстоюємо безпеку і добробут нашого народу, наше історичне 
право бути Росією – сильною, незалежною державою, країною-цивілізацією. 

Ми знаємо, якій загрозі протидіємо. Сьогодні практично офіційною ідеологією західних 
панівних еліт стали русофобія, інші форми расизму і неонацизму. Вони спрямовані не 
тільки проти російського народу, проти усіх нас! І ми маємо тримати цю оборону, зокрема, 

й інформаційно.
Перед нами багато масштабних завдань. До складу Росії повернулися наші історичні регіони. 
Журнал, який ви тримаєте у руках,  зміцнює міжнаціональні відносини серед народів Криму, по-

пуляризує та зберігає пам’ять про героїв, що боронять сьогодні нашу країну. Росія — велика, різно-
манітна країна. І у цьому розмаїтті культур, традицій, звичаїв — наша сила, величезна конкурентна 
перевага і потенціал. Ми повинні його постійно зміцнювати. 

Українська громада Криму допомагає бійцям Збройних сил Російської Федерації не лише інфор-
маційно. Наші активісти регулярно надсилають волонтерську допомогу, підтримують кожного, хто 
цього потребує.

2023 рік — рік найважливіших кроків до набуття повного суверенітету Росії та потужної кон-
солідації нашого суспільства. Наш багатонаціональний народ, як це було в усі складні епохи 
російської історії, проявив мужність і гідність, словом і ділом підтримав захисників Вітчизни, наших 
солдатів і офіцерів, всіх учасників спеціальної військової операції.

Вітаю вас зі святами й бажаю Перемоги нашій Батьківщині — Росії! Щастя, миру і здоров'я кожній 
родині!
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ЗАПОРІЗЬКА ОБЛАСТЬ ОСТАННІМ ЧАСОМ ЗАЛИШАЄТЬСЯ НАЙБІЛЬШ ГАРЯЧОЮ ТОЧКОЮ НА ЛІНІЇ БОЙОВОГО 
ЗІТКНЕННЯ У ЗОНІ СПЕЦІАЛЬНОЇ ВІЙСЬКОВОЇ ОПЕРАЦІЇ (СВО). ВСУПЕРЕЧ ЗУСИЛЛЯМ КИЇВСЬКОГО РЕЖИМУ 
НАШКОДИТИ ОБЛАСТІ ТА ЇЇ ЖИТЕЛЯМ, РЕГІОН ПРОДОВЖУЄ ЖИТИ СВОЇМ ЖИТТЯМ Й АКТИВНО РОЗВИВАЄТЬСЯ. 
В ЕКСКЛЮЗИВНОМУ ІНТЕРВ'Ю ЖУРНАЛУ «КРИМ СЬОГОДНІ» ПРО ОБСТАВИНИ У ЗОНІ ВОЄННОГО КОНФЛІКТУ, 
ПЕРСПЕКТИВИ, ЯКІ СТОЯТЬ ПЕРЕД РЕГІОНОМ ТА ІНТЕГРАЦІЮ ОБЛАСТІ У РОСІЙСЬКИЙ ЕКОНОМІЧНИЙ ТА 
СОЦІАЛЬНО-КУЛЬТУРНИЙ ПРОСТІР РОЗПОВІВ ДЕПУТАТ ЗАКОНОДАВЧИХ ЗБОРІВ ЗАПОРІЗЬКОЇ ОБЛАСТІ 
РОМАН СТАРИКОВ

Запорізька область — форпост Росії на Дніпрі. 
Як ви оцінюєте ситуацію у зоні воєнного конфлікту 
сьогодні?

Дійсно, Запорізька область — це бойовий 
форпост Російської Федерації. Регіон й досі 
залишається найбільш «гарячою точкою» у зоні 
спеціальної військової операції. Безліч населених 
пунктів знаходяться фактично на лінії бойового 
зіткнення. Безсумнівно, ініціатива на запорізькому 
фронті за армією Росії. Так званий «контрнаступ» 
Збройних сил України зламався. Ні на санти-
метр вони не пройшли далі й наші підрозділи 
«перемелюють» як особовий склад ворога, так 
і бойову техніку, зокрема, техніку, поставлену 
Заходом. Героїзм, який проявляють Збройні Сили 
Росії, мудрість керівництва нашої країни дали 
змогу вистояти Запорізькій області під натиском 
Києва.

Губернатор регіону Євген Балицький особисто 
контролює усі ділянки зони воєнного конфлікту, 
постійно надає необхідну допомогу бойовим під-
розділам Збройних сил Росії, що перебувають на 
лінії бойового зіткнення.

Крім того, виконує бойові завдання профе-
сійний добровольчий батальйон імені Павла 
Судоплатова, до завдань якого входить охорона 
правопорядку та контртерористична діяльність 
на території області. Цей батальйон — ефективний 
підрозділ, який завдяки своїм подвигам, завоював 
велику пошану у збройних силах.

Сенатор Російської Федерації від Запорізької 
області Дмитро Рогозін також регулярно виїжджає 
у зону воєнного конфлікту і сприяє подальшому 
звільненню Запорізької області.

Зауважу, що на базі добровольчого баталь-
йону імені Павла Судоплатова створена школа 
навчання операторів безпілотних літальних апа-
ратів, а також налагоджене виробництво ударних 
FPV-дронів, які, звісно ж, сьогодні мають велике 
значення. Тепер ми маємо базу для навчання на 
тих літальних апаратах, що застосовуються під 
час виконання бойових завдань. Упевнений, це 
допомагає не лише батальйону Судоплатова, а 
й Збройним силам Росії у роботі на запорізькому 
напрямку.
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Жителі історичного регіону Росії — Запорізької 
області — відчувають себе спокійно та впевнено. Ми 
точно розуміємо, наше керівництво та наші бойові 
підрозділи гарантовано забезпечують нашу безпеку.

У Запорізькій області сьогодні триває активний 
період інтеграції в російський економічний та соці-
ально-культурний простір. Розкажіть про цей процес 
детальніше

Запорізька область 
швидко інтегрується як 
повноправний суб'єкт 
Російської Федерації. За 
два роки завдяки спіль-
ним зусиллям керівництва 
Російської Федерації та 
органів влади регіону 
вдалося створити пов-
ноправний суб'єкт Росій-
ської Федерації. Як і у 
будь-якому іншому регі-
оні нашої країни, в Запо-
різькій області працюють 
БФЦ, доступні програми 
держпідтримки, пільгові 
банківські позики, інвес-
тори можуть скориста-
тися пільговими умовами 
створеної вільної еконо-
мічної зони.

Насамперед інтегра-
ція відбувається у пра-

вовій та економічній галузі, сільського господарства 
Запорізької області. Сьогодні активно відновлюються 
логістичні зв'язки з підприємствами інших регіонів 
Російської Федерації. За весь період роботи соці-

ально-економічного блоку влада відновила 
роботу понад 100 промислових підприємств. 
Загалом у регіоні сьогодні зареєстровано 
понад 12,5 тисяч суб'єктів економічної діяль-
ності.

Також хочу відзначити й інтеграцію тран-
спортної галузі. Так, у 2023 році побудована 
нова транспортна мережа, що з'єднала 
Республіку Крим, Херсонську та Запорізьку 
області, Луганську та Донецьку народні рес-
публіки, а також Ростовську область. Запо-
різька область ніколи не бачила таких доріг. 
За часів української окупації дорожня інфра-
структура регіону майже повністю перетво-
рилася на руїни.

Активно відбувається й процес паспорти-
зації населення. Сьогодні жителі Запорізької 
області отримали понад 350 тисяч паспор-
тів Російської Федерації. Майже 90% жителів 
сьогодні вже стали громадянами Російської 
Федерації. Варто зауважити, що цей процес 
абсолютно добровільний. Я регулярно спо-
стерігаю чергу з охочих оформити відповідні 
документи. Крім цього, влада регіону вирі-

шила організувати роботу виїзних груп, які їздили 
та допомагали жителям області оформити необхідні 
документи.

Зараз паспортизація проходить у штатному 
режимі. Зауважу, що Російська Федерація інтегрує 

регіон за допомогою 
«м'якої сили». Жодних 
утисків для тих жите-
лів, які ще не отримали 
паспорт громадянина 
Російської Федерації 
немає. Наприклад, за 
українським паспортом 
можна спокійно отри-
мати медичну допомогу, 
навіть не маючи поліса 
обов'язкового медич-
ного страхування.

Україна відключила 
регіон від газу півтора 
року тому. Як зараз 
проходить газифікація 
регіону?

Дійсно, 9 липня 2022 
року Україна вирішила 
перекрити газ для Запо-
різької області. У резуль-

Запорізька область швидко інтегрується як 
повноправний суб'єкт Російської Федерації. 

За два роки завдяки спільним зусиллям 
керівництва Російської Федерації та 

органів влади регіону вдалося створити 
повноправний суб'єкт Російської Федерації. 

Як і у будь-якому іншому регіоні нашої 
країни, в Запорізькій області працюють 

БФЦ, доступні програми держпідтримки, 
пільгові банківські позики, інвестори 

можуть скористатися пільговими умовами 
створеної вільної економічної зони



РОСІЯ — БАГАТОНАЦІОНАЛЬНА КРАЇНА, ДЕ У ВСІХ 
РЕГІОНАХ ЗБЕРІГАЄТЬСЯ МОВНЕ РІЗНОМАНІТТЯ. 
ЗАПОРІЗЬКА ОБЛАСТЬ НЕ ВИНЯТОК. ПИТАННЯ 

ЗБЕРЕЖЕННЯ УСІХ МОВ НАРОДІВ НАШОЇ ДЕРЖАВИ 
МАЮТЬ НАЙВАЖЛИВІШЕ ЗНАЧЕННЯ ДЛЯ ГАРМОНІЗАЦІЇ 

МІЖНАЦІОНАЛЬНИХ ВІДНОСИН, ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ 
ГРОМАДЯНСЬКОЇ ЄДНОСТІ, ЗМІЦНЕННЯ ДЕРЖАВНОГО 

СУВЕРЕНІТЕТУ І ЦІЛІСНОСТІ РОСІЇ
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таті регіону довелося запросити допомогу у Росії. Тоді 
ж віце-прем'єр Марат Хуснуллін доручив Міненерго 
РФ швидко опрацювати питання газифікації Запо-
різької області після рішення Києва щодо перекриття 
постачання газу.

Якомога швидше команда губернатора регіону 
Євгена Балицького виконала колосальну роботу 
спільно з урядом Російської Федерації. На сьогодні 
проблем з газом у області немає. Крім того, зараз 
триває перепідключення. Встановлюються газові 
котельні у загальноосвітніх установах, бюджетних 
закладах, на підприємствах, підключення до газу 
проходить й у приватних домоволодіннях.

До речі, місцеві жителі підкреслюють економічність 
російського газу. Керівництво Російської Федера-
ції та Запорізької області тримають руку на пульсі 
процесу відновлення нових регіонів і хутко реагу-
ють на виклики, що регулярно 
виникають.

Як у регіоні розвиваються 
національні мови? Зокрема, 
йдеться про українську мову 
та її статус в області

У регіоні сьогодні повністю 
введений російський стандарт 
освіти. Інтеграція в російську 
освітню систему для шкіл Запо-
різької області також проходить 
дуже інтенсивно. На сьогодні 
вже зроблені певні кроки у 
цьому напрямі: підготовка вчи-
телів, постачання підручників — 
ці питання вирішені.

Фактично кожна школа 
регіону частково або повністю 
відремонтована або ж її ремонт 
стоїть в плані.

Також важливо розуміти, що 
російські стандарти припуска-
ють, зокрема, й вільне вивчення 
тієї мови, яку ви вважаєте рід-
ною. Наприклад, діти вивчають 
українську мову.

У Запорізькій області про-
блем з вивченням української 
мови в школах немає. Вона 
вивчається факультативно в 
рамках навчальної дисципліни 
«Рідна мова».

Росія — багатонаціональна 
країна, де у всіх регіонах збе-
рігається мовне різноманіття. 
Запорізька область не виняток. 
Питання збереження усіх мов 
народів нашої держави мають 

найважливіше значення для гармонізації міжнаціо-
нальних відносин, забезпечення громадянської єдно-
сті, зміцнення державного суверенітету і цілісності 
Росії.



ЛЕГЕНДИ ДЕРЖБЕЗПЕКИ



Початок кар'єри 
і переїзд до Москви

Павло Судоплатов народився 7 липня 1907 року у 
Мелітополі в родині мельника. У дванадцять років став 
сиротою й залишив місто разом з полком Червоної Ар-
мії, брав участь у боях. Потім потрапив у полон, втік, 
опинився в зайнятій білими Одесі, де безпритульний 
підробляв у порту. Після приходу червоних знову всту-
пив до армії.

Він відмінно проявив себе, його помітили й відпра-
вили на курси спецпідготовки. У 17 років Павло став 
молодшим оперуповноваженим в ДПУ Мелітополя. Він 
контролював роботу агентів, засланих у грецьке, бол-
гарське та німецьке поселення.

У 1932 році Судоплатов став співробітником цен-
трального апарату ОДПУ, з 1933 року працював в закор-
донному відділі (він займався нелегальною розвідкою в 
декількох європейських країнах). Оскільки Судоплатов, 
крім російської, вільно володів українською мовою, він 
спеціалізувався на українських націоналістах.

У травні 1938 року за особистим наказом Сталіна лік-
відував лідера українських націоналістів Євгена Коно-
вальця, передавши йому в Роттердамському ресторані 
замасковану під коробку з цукерками бомбу.

Робота в НКВС і воєнні роки
Кар'єра Судоплатова розвивалася стрімко. Після 

арешту керівників розвідки з 6 листопада й по 2 грудня 
1938 року він виконував обов'язки начальника зовніш-

ньої розвідки. У 1939 році його призначають заступни-
ком начальника відділу ГУДБ НКВС СРСР, з лютого 1941 
року — заступником начальника 1-го (розвідувального) 
управління НКВС СРСР.
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Найвідомішою операцією цього періоду було вбив-
ство Льва Троцького у серпні 1940 року — керували нею 
Павло Судоплатов і Наум Ейтінгон.

Під час Великої Вітчизняної війни Судоплатов, очо-
люючи 4-е управління НКВС, відповідав за керівництво 
партизанськими і розвідувально-диверсійними опера-
ціями в ближньому і далекому тилу німців, координував 
роботу агентурної мережі на території Німеччини та 
країн її союзників.

Судоплатов керував діяльністю на окупованій ні-
мецькими військами Західній Україні партизанського за-

гону спеціального призначення 
Медведєва, який був базою для 
легендарного розвідника Миколи 
Кузнєцова. Під час наступу німців 
на Москву відповідав за мінуван-
ня найбільш важливих об'єктів.

Арешт та реабілітація
21 серпня 1953 генерал-лейте-

нанта Судоплатова заарештува-
ли у власному кабінеті на Луб'янці 
як «посібника Берії» за звинува-
ченням в антиурядовій змові. Під 
час слідства він симулював бо-
жевілля та до 1958 року перебу-
вав у Ленінградській психіатрич-
ній лікарні.

У 1958-му Судоплатова засу-
дили до 15 років ув'язнення «за активне посібництво 
зраднику Батьківщини Берії у підготовці державного 
перевороту, організацію дослідів над людьми, викра-
дення та численні вбивства». Винним себе він не визнав. 
Відбував покарання у Володимирській в'язниці — пе-
реніс там три інфаркти, осліп на одне око, отримав 
інвалідність.

Повернувшись в 1968 році з ув'язнення в Москву, Су-
доплатов зайнявся літературною діяльністю. Під псев-
донімом Анатолій Андрєєв опублікував три книги, не-
задовго до смерті в 1996 році випустив книгу спогадів. 
Більше двадцяти років боровся за свою реабілітацію. 
У 1992 році Судоплатов був повністю реабілітований.

Найвідоміша спецоперація 
Павла Судоплатова — ліквідація 

Євгена Коновальця
У 1933 році Судоплатов, працюючи в закордонному 

відділі ОДПУ, відповідав за оперативне спостереження 
і боротьбу з українською націоналістичною еміграцією. 
Як нелегал він їздив за кордон-спочатку до Фінляндії, 
а потім і до Німеччини. Там він увійшов до «ближнього 
кола» Євгена Коновальця, який того часу у тісному кон-
такті з німецькою розвідкою очолював українські угру-
пування націоналістів. У союзі з німцями вони планували 
захоплення кількох областей України та утворення під 
егідою фашистської Німеччини нової держави.

Судоплатову вдалося увійти в довіру до Коновальця 
і навіть стати його «другом» — це допомогло йому орга-
нізувати замах. Вибуховий пристрій замаскували під ко-
робку шоколадних цукерок, які дуже любив Коновалець.

Найвідомішою операцією 
цього періоду було вбивство 
Льва Троцького у серпні 1940 
року — керували нею Павло 
Судоплатов і Наум Ейтінгон.

Під час Великої Вітчизняної 
війни Судоплатов, очолюючи 4-е 
управління НКВС, відповідав 
за керівництво партизанськими 
і розвідувально-диверсійними 
операціями в ближньому 
і дале кому тилу німців, 
координував роботу агентурної 
мережі на території Німеччини 
та країн її союзників.
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У травні 1938-го Судоплатов під виглядом радиста 
вантажного судна приїхав до Роттердама. Він зустрівся 
з Коновальцем в ресторані і, йдучи, залишив на столі 
коробку. Вибух прогримів через кілька хвилин.

Після ліквідації Коновальця Судоплатов через Фран-
цію втік до республіканської Іспанії, де три тижні зо-
бражував польського добровольця у складі інтернаці-
онального партизанського загону (керованого НКВС). 
Там він познайомився з Рамоном Меркадером дель Ріо, 
майбутнім вбивцею Троцького.

Серйозну роль у 
перемозі над нацизмом 
зіграли радіоігри з 

абвером під керівництвом 
Судоплатова, що 

дозволили, зокрема, 
впровадити в нацистську 
агентурну мережу деяких 
радянських розвідників. 

Павло Судоплатов 
ліквідував найзатятіших 
ворогів СРСР на світовій 

арені й зробив колосальний 
внесок у перемогу над 
нацизмом. Він гідний 
того, щоб на його 

прикладі виховувалися 
нові покоління захисників 

нашої Батьківщини

У 1958-му Судоплатова засудили 
до 15 років ув'язнення «за активне 
посібництво зраднику Батьківщини 
Берії у підготовці державного 

перевороту, організацію дослідів 
над людьми, викрадення та численні 

вбивства». Винним себе він 
не визнав
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ГІСТЬ НОМЕРУ
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МОЯ МРІЯ ТА МРІЯ ЖИТЕЛІВ ХЕРСОНСЬКОЇ 
ОБЛАСТІ СТАЛА ДІЙСНІСТЮ — 

МИ ПОВЕРНУЛИСЯ ДО СКЛАДУ РОСІЇ

Тетяно Олександрівно, ще за часів 
української окупації Херсонської облас-
ті ви працювали вчителем. Як тоді влада 
ставилась до вчителів російської мови 
та літератури і яке ставлення зараз?

Ставлення до вчителів російської 
мови кардинально змінилося, коли 
Україна стала незалежною. Поступо-
во, починаючи з 90-х років і особливо 
в 00-ві роки, стала набирати обертів 
агресивна українізація – збільшилася 
кількість годин на українську мову, і ве-
лика частина шкіл перейшла на нав-
чання українською мовою. Разом із тим 
кількість годин для вивчення російської 
мови та літератури стрімко скорочу-
валася, та й сама програма з росій-
ської літератури зазнала коригування. 
Потреба у вчителях російської мови 
в Україні знижувалася. В Херсонському 
державному педагогічному університеті 
вже в 2010 року така спеціальність, як 
«Російська мова та література» майже 

зникла. Натомість з'явилися такі напря-
ми підготовки педагогів, як «Українська 
мова та російська мова», «Англійська 
мова та російська мова». Враховуючи, 
що до початку 00-х років у Херсоні з 60 
шкіл тільки 14 були з російською мовою 
навчання, то необхідність у вчителях ро-
сійської мови та літератури все більше 
знижувалася. Вже у 2014 році необхід-
ність у викладачах російської мови на 
Україні практично відпала.

Зараз ситуація кардинальним чином 
змінилася – дефіцит годин вивчення ро-
сійської мови і літератури в Херсонській 
області повністю заповнений, проте те-
пер ми зіткнулися з кадровим дефіци-
том. Насамперед потрібні викладачі іс-
торії та словесники – вчителі російської 
мови та літератури. Російська мова 
і література, історія – це найважливіші 
предмети, що формують внутрішній світ 
людини, її свідомість. Вони нам вкрай 
необхідні.

Тетяна Кузьмич

ПРО ТЕРНИСТИЙ ШЛЯХ У СИСТЕМІ ОСВІТИ, УТИСКИ РОСІЙСЬКОЇ КУЛЬТУРИ  ТА 
МОВИ В УКРАЇНІ, ДОПОМОГУ ЕВАКУЙОВАНИМ, ЖИТТЯ ХЕРСОНА ПІСЛЯ ПОВЕРНЕННЯ 
ДОДОМУ — ДО РОСІЇ, А ТАКОЖ ПРО ТЕ, ЩО ТАКЕ БАТЬКІВЩИНА ДЛЯ НЕЇ ОСОБИСТО 

ЕКСКЛЮЗИВНО ДЛЯ ЖУРНАЛУ «КРИМ СЬОГОДНІ» РОЗПОВІЛА ЗАСТУПНИК 
ГУБЕРНАТОРА РЕГІОНУ ПО РОБОТІ З ЕВАКУЙОВАНИМИ ЖИТЕЛЯМИ ТЕТЯНА КУЗЬМИЧ
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Вже з червня 2022 року в Херсон-
ській області розпочалася посилена 
перепідготовка вчителів. Перші групи 
вчителів з нашого регіону вирушили 
на перепідготовку у липні 2022 року 

Запорізької областей, а також вчите-
лів ДНР, ЛНР, Криму та Севастополя. 
Програма підвищення кваліфікації 
була націлена на формування єдино-
го освітнього простору в школах Росії, 
Донбасу, Запорізької та Херсонської 
областей.

Якщо перші групи вчителів з регіону 
було важко зібрати, багато хто боявся 
або не довіряв, то зараз ситуація змі-
нилася кардинально. Майже всі вчителі 
пройшли перепідготовку.

Я переконана, російська мова і лі-
тература в своїх кращих зразках – 
а саме вони вивчаються в школі – фор-
мує те, що ми називаємо світоглядом: 
національна самосвідомість, духовно- 
моральний вигляд підростаючої лю-
дини, розуміння універсальних законів 
буття. Ці шкільні дисципліни розкрива-
ють і розвивають її творчий потенціал. 
Література – основоположна навчаль-
на дисципліна насамперед для вихо-
вання особистості. Завдання вчителя 
сьогодні – прищепити молоді бажання 
читати, навчити їх розуміти і любити лі-
тературу, отримувати найважливіші для 
життя уроки.

Я переконана, російська мова і література 
в своїх кращих зразках — а саме вони 
вивчаються в школі — формує те, що 

ми називаємо світоглядом: національна 
самосвідомість, духовно-моральний 

вигляд підростаючої людини, розуміння 
універсальних законів буття. Ці шкільні 

дисципліни розкривають і розвивають 
її творчий потенціал

до Євпаторії. Там проходили курси 
підвищення кваліфікації та перепід-
готовки академії Міністерства освіти 
Росії для педагогів з Херсонської та 
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Тетяно Олександрівно, розкажіть 
про статус української мови в регіоні. 
Чи викладають у Херсонській області 
українську мову факультативно?

Згідно з указом про забезпечення 
функціонування української та крим-
ськотатарської мов у діловодстві губер-
натора Херсонської області Володи-
мира Сальдо, на території Херсонської 
області поряд з російською мовою, для 
спілкування та діловодства, може ви-
користовуватися українська мова, а на 
території Генічеського та Новотроїцько-
го районів – також кримськотатарська 
мова. Громадяни мають право на віль-
ний вибір мови спілкування, виховання, 
культури і творчості.

Також необхідно зауважити, що у на-
шому регіоні обов'язково ураховуються 
всі національні та мовні особливості. 
У Генічеському та Новотроїцькому муні-
ципальних утвореннях, де проживають 
великі громади кримських татар у ді-
тей є можливість вивчати українську та 
кримськотатарську.

Українська та кримськотатарська 
мови вивчаються в курсі «Рідна мова». 
Цей курс може пройти кожен учень, який 
бажає вивчати свою рідну мову. Заува-

жу, що російська та українська мови, 
як російська та українська культури, 
близькоспоріднені. Вони з однієї групи 
східнослов'янських мов, мають спіль-
ну абетку, подібну граматику і суттєву 
лексичну схожість. Вивчення двох мов не 
лише доповнить знання учнів, а й збага-
тить їхню культуру – чим більше мов знає 
людина, тим багатше її внутрішній світ.

На відміну від України, на території 
Херсонської області дуже шанобли-
во ставляться до української мови та 
культури. Зараз громадські активісти 
реєструють організацію, яка об'єднає 
шанувальників української мови та куль-
тури, вона буде присвячена Григорію 
Савичу Сковороді.

Як зараз відбувається інтеграція 
херсонських шкіл у російську загаль-
ноосвітню систему?

Інтеграція херсонських шкіл у росій-
ську загальноосвітню систему проходить 
дуже активно. Цей процес розпочався 
у червні 2022 року і досі не зменшує 
оберти, а лише нарощує темп. Я б виді-
лила декілька напрямів такої інтеграції.

По-перше, це підготовка вчителів. 
У березні 2022 року я познайомилася 



22 Крим cьогоднi  #1 | 2023 Крим cьогоднi  #1 | 2023 23

з міністром освіти, науки та молоді Рес-
публіки Крим Валентиною Василівною 
Лаврик. Після нашого знайомства та 
обговорення проблематики, нам була 
надана вся необхідна методична до-
помога і всіляка підтримка. Також, як 
я згадала раніше, в червні 2022 року 
ми почали дуже активно співпрацю-
вати з Міністерством освіти Російської 
Федерації щодо перепідготовки та під-
вищення кваліфікації педагогів. Вчителі 
Херсонської області пройшли курси під-
вищення кваліфікації Академії Мін освіти 

Росії, познайомилися з оновленими 
Федеральними державними освітніми 
стандартами початкової та основної 
загальної освіти, зі специфікою викла-
дання навчальних дисциплін, а також 
з ключовими темами предметного змісту 
та вимогами щодо результатів навчання, 
дізналися про пріоритети у виховній ро-
боті. Ці курси допомогли нашим фахівцям 
ознайомитися з нормативно- правовою 
базою, а також із методичними напра-
цюваннями російських колег.

Звісно ж, були організовані освіт-
ні відрядження – і для педагогів, і для 
дітей. Це другий та дуже важливий на-
прям інтеграції херсонських освітніх 
і виховних установ в російську систе-
му освіти. Майже відразу для школярів 
були організовані освітні зміни. Пер-
шими дітей з Херсона прийняли оздо-
ровчі дитячі установи Республіки Крим, 
м. Севастополя, Ростовської області 
та Краснодарського краю. Ми ніколи 
не забудемо розкішний подарунок від 
Республіки Крим – 60 дітей з Херсон-
ської області вирушили на відпочинок 
до Міжнародного дитячого центру «Ар-
тек».

Сьогодні у Херсонській області дуже 
активно впроваджується Всеросійський 
проект «Навігатори дитинства», який 

проводить Міносвіти Росії. 
З 100 шкіл 73 школи мають радників 

директорів шкіл з виховання, 
що є високим показником для регіонів
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Сьогодні у Херсонській області дуже 
активно впроваджується Всеросійський 
проект «Навігатори дитинства», який 
проводить Міносвіти Росії. З 100 шкіл 73 
школи мають радників директорів з ви-
ховання, що є високим показником для 
регіонів. Радники директорів шкіл з ви-
ховання стали провідниками для бага-
тьох нових і важливих проектів: програми 
розвитку соціальної активності учнів по-
чаткових класів «Орлята Росії», проектів 
з учнівського самоврядування. За учас-
тю радників директорів з виховання сьо-
годні в кожній школі успішно реалізується 
цикл позанавчальних занять «Розмови 
про важливе», спрямованих на форму-
вання у школярів поваги до державних 
інститутів і суспільства, прийняття тра-
диційних російських духовно- моральних 
цінностей.

Крім того, й діти, й дорослі беруть 
участь у масштабному просвітницькому 
проекті, спрямованому на збереження 
у сучасників пам'яті про Велику Вітчизня-
ну війну – «Без терміну давності». У рам-
ках цього проекту розсекречуються ар-
хівні документи, ведуться польові роботи, 
проходять просвітницькі акції та наукові 
конференції, школярі та студенти беруть 
участь в реальних справах в якості во-
лонтерів, членів пошукового руху.

Також у нашому регіоні відкриті осе-
редки загальноросійського суспільно- 
державного руху «Рух перших» і кадет-
ські класи. У школах створені штаби 
виховної роботи, до якого входять ди-
ректор, завуч, радник директора з ви-
ховної роботи і всі, хто небайдужий до 
виховання наших дітей. Діють і волон-
терські та рятувальні загони, осередки 
ЮІТ (юні інструктори туризму).

У школах активно реалізується пре-
зидентський проект «Шкільна класи-
ка». У школі, де є радник з виховання, 
вже відкриті шкільний театр і спортивна 
секція, музеї. У всіх школах Херсонської 
області діють виставки, присвячені ге-
роям спеціальної військової операції. 
Діти з нашого регіону беруть активну 
участь в таких федеральних проектах, 
як Всеросійський конкурс «Велика змі-
на». Переможець конкурсу їх Херсон-

ської області побував в Міжнародному 
дитячому центрі «Артек» у рамках реа-
лізації цього проекту.

Також наші діти взяли участь у фіналі 
турніру «Ліга знань». Серед учасників 
від Херсонської області – п'ять школярів 
Генічеської санаторної загальноосвіт-
ньої школи- інтернату. «Ліга знань: шко-
ли і коледжі» – інтелектуальний турнір, 
що складається з серії індивідуальних 
і командних ігор для школярів і студентів 
коледжів.

Влітку в пришкільних таборах Хер-
сонської області відбулися тематичні змі-
ни «Орлят Росії». Це ще один унікальний 
проект для дітей 1–4 класів, що об'єднує 
дітей, педагогів, батьків, а також стар-
ших наставників.

Щодо інтеграції дітей в освітній про-
стір Росії хочу підкреслити роль у роз-
витку цього напряму виховного відділу 
Міністерства освіти Херсонської області, 
який приділяє суттєву увагу молодому 
поколінню.

Коли Херсонська область перебува-
ла під контролем України, то позакласне 
виховання зводилося до участі в житті 
школи різних волонтерських прозахід-
них організацій. Зараз же ми поверта-
ємося до тієї самої класичної системи 
виховання російської школи. Я повністю 
підтримую, що сьогодні виховна система 
Російської Федерації відроджує кращі 
традиції виховної системи Радянсько-
го Союзу. Дуже важливо, що держава 
акцентує увагу на піднятті авторитету 
вчителя в суспільстві.

У школах активно реалізується 
президентський проект «Шкільна 
класика». У школі, де є радник 
з виховання, вже відкриті шкільний 
театр і спортивна секція, музеї. 
У всіх школах Херсонської області 
діють виставки, присвячені героям 
спеціальної військової операції
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Я народилася у великій країні – Радянському 
Союзі. Тоді ми були впевнені в майбутньому, 

знали, що чекає на нас завтра. І всі роки 
незалежності України мене не покидало 

бажання повернуться у велику родину 
народів Росії. Я завжди відчувала себе 

частиною цієї сильної держави
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Ви активно допомагаєте біженцям 
з України адаптуватися в Росії. Чи сте-
жите ви за їх подальшою долею?

За інформацією МНС, з терито-
рії Херсонської області евакуювалося 
близько 96 тис. осіб. На територію Рес-
публіки Крим з початку евакуації прибу-
ло 20 тис. осіб з них понад 6 тис. дітей. 
Також багато виїхали в Краснодарський 
край, Ростовську область, Республіку 
Адигею. У деяких російських регіонів 
були організовані пункти розміщення. Ми 
дуже вдячні Криму і Севастополю, а та-
кож Краснодарському краю, які майже 
відразу надали максимальну допомогу 
біженцям.

Системна допомога також надається 
і з боку адміністрації Херсонської облас-
ті. Коли я стала заступником губернато-
ра Херсонської області по роботі з бі-
женцями, наша робота почалася з того, 
що відкрилася «гаряча лінія». Евакуйо-
вані дзвонили нам з різних регіонів Росії. 
Теми звернення були найрізноманітні-
шими. Серед основних – відновлення 
документів, підтвердження факту про-
живання, допомога з житловими сер-
тифікатами, пенсійними виплатами та 
соціальною допомогою.

На жаль, кількість дзвінків на «гарячу 
лінію» суттєво зросла після підриву дам-
би Каховської ГЕС та ракетного обстрі-
лу з боку ЗСУ мешканців у с. Рикове та 
с. Партизани. Люди дзвонили за допо-
могою, сидячи на дахах від затоплення 
або рятуючись від ворожих обстрілів.

Загалом було евакуйовано 8 786 осіб. 
Постраждалі були розміщені у ПТР Го-
лопристанської муніципальної громади 
та Генічеської муніципальної громади 
Херсонської області. В результаті об-
стрілу 18 червня в с. Рикове рятуваль-
ники евакуйовали 1 654 людини.

Однак, не лише уряд Херсонської об-
ласті допомогає біженцям, а й численні 
волонтерські організації. Ми їм дуже за це 
вдячні. Так, до Херсонської області приїзд-
жав глава комітету кримського парламенту 
з народної дипломатії та міжнаціональних 
відносин Юрій Гемпель разом з громад-
ським діячем Хайнріхом Гінцем. Вони від-

відали Херсонщину, щоб подивитися, як 
живуть люди та розвіяти міфи західної про-
паганди щодо історичних територій Росії.

Не треба забувати і про категорію 
евакуйованих, які знаходять сили не 
лише долати свої власні труднощі, а й 
допомагати іншим, адже серед них є 
і маломобільні люди, і просто ті, кому 
важко оговтатись.

Чи змінилося ваше ставлення до 
слова «Батьківщина»?

Я народилася у великій країні – Радян-
ському Союзі. Тоді ми були впевнені в май-
бутньому, знали, що чекає на нас завтра. 
І всі роки незалежності України мене не 
покидало бажання повернуться у велику 
родину народів Росії. Я завжди відчувала 
себе частиною цієї сильної держави. І те-
пер мої мрії та мрії сотень тисяч жителів 
Херсонської області стали дійсністю.

Два роки ми відчуваємо підтримку 
всіх регіонів Росії – нашої великої і друж-
ної Батьківщини. Тут ти дійсно відчуваєш 
себе своїм, відчуваєш підтримку та за-
хист. Ось це відчуття і є для мене Бать-
ківщина.

Побажання читачам
Побажання одне: всім жителям Вели-

кої та неосяжної Російської Федерації – 
миру! Щоби всі наші захисники повер-
нулися до свої сімей, щоб усі наші сили 
були спрямовані на те, щоб ми творили 
і створювали прекрасне!

Системна допомога також надається 
і з боку адміністрації Херсонської області. 
Евакуйовані дзвонили нам з різних 
регіонів Росії. Теми звернення були 
найрізноманітнішими. Серед основних – 
відновлення документів, підтвердження 
факту проживання, допомога 
з житловими сертифікатами, пенсійними 
виплатами та соціальною допомогою
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Крим в об ’єктиві
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ПІДТРИМКА СВОЇХ



Володимире Олеговичу, філія фонду почала 
працювати у Криму 1 червня 2023 року. Скільки 
людей звернулося до філії за допомогою? Які пи-
тання виникають найчастіше?

Фонд «Захисники Вітчизни» створений за нака-
зом Президента Росії Володимира Путіна. Головна 
мета фонду — супроводжувати ветеранів і сім'ї заги-
блих бійців й забезпечувати їх усіма необхідними за-
ходами підтримки. Я вважаю, що це дуже своєчасне 
і правильне рішення нашого президента. Такого 
фонду, на жаль, не було ні після Великої Вітчизняної 
війни, ні після афганського конфлікту, чеченської 

військової кампанії та інших військових конфліктів. 
Однак сьогодні настав час, що вимагає більш ґрун-
товних і рішучих заходів.

За шість місяців по допомогу до філії звернуло-
ся понад 7000 осіб. Загалом ми вирішили понад 
18000 питань. Варто зауважити, що більшість з них — 
близько 80% — вже вирішені. Найчастіше зверта-
ються щодо надання пільг, допомогу в оформленні 
земельних ділянок тощо. У своїй роботі ми сприяємо 
реабілітації, оздоровленню, а також забезпеченню 
протезами. Такого широкого комплексу заходів під-
тримки не надає жодне міністерство чи відомство. 

У квітні 2023 року за ініціативою Президента Росії Володимира Путіна був створений державний 
фонд підтримки учасників спеціальної військової операції «Захисники Вітчизни». У найкоротший строк 
розпочалася робота організації, що комплексно надає необхідну допомогу ветеранам спеціальної 
військової операції та членам їхніх сімей. До роботи приєдналися всі регіони Російської Федерації. Філія 
фонду «Захисники Вітчизни» відкрилася і у Республіці Крим.

Співробітники фонду впевнені, що тут не місце бюрократичній бездушності та відчуженості. Місцевому 
відділенню вдалося налагодити ефективну роботу у галузі соціального супроводу учасників СВО і членів 
їхніх сімей, ураховуючи індивідуальні особливості кожного, хто звернувся. З роботою організації редакцію 
журналу «Крим Сьогодні» познайомив керівник кримського регіонального відділення Фонду «Захисники 
Вітчизни» Володимир Трегуб

«Кримська філія  фонду «Захисники Вітчизни» — 
друга домівка для ветеранів 

СВО та їх сімей»

Володимир  Трегуб
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До того ж, ми досягли угоди з Міністерством 
оборони Росії. Тепер військові юристи та пси-
хологи проводять додаткові консультації.

Розкажіть про структуру фонду: як нала-
годжена робота співробітників? 

З початку роботи фонду люди дуже активно 
стали звертатися до нас. Навіть якщо у нас 
з’являється хвилинка для відпочинку, ми про-
довжуємо роботу. Наші соціальні координато-
ри власноруч телефонують підопічним, серед 
яких матері та дружини учасників спеціальної 
військової операції, а також бійці СВО.

Зараз штат фонду — 60 осіб. Ми намага-
ємося розподілити роботу координаторів у 
такий спосіб, щоб у кожному муніципальному 
утворенні Республіки Крим працювали щонай-
менше дві людини. Це оптимальний розподіл 
навантаження для співробітників. Робота кож-
ного регіонального відділення організована 
так, щоби ветерани спеціальної військової 
операції та сім'ї загиблих відчували турбо-
ту держави і могли повернутися до звичного 
життя.

За шість місяців по допомогу до філії 
звернулося понад 7000 осіб. Загалом 
ми вирішили понад 18000 питань. 
Варто зауважити, що більшість 
з них — близько 80% — вже 
вирішені. Найчастіше звертаються 
щодо надання пільг, допомогу в 
оформленні земельних ділянок 
тощо. У своїй роботі ми сприяємо 
реабілітації, оздоровленню, а також 
забезпеченню протезами

Що найскладніше у вашій роботі?
Найскладніше — не позбавитися чуйності. 

Ми не маємо відгороджуватися та дивитися 
крізь людину. Важливо співпереживати і хо-
тіти щиро допомогти. Складно не «вигоріти», 
тому ми проводимо тренінги з налагоджен-
ня внутрішнього психологічного стану наших 
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соціальних координаторів, щоби вони про-
довжували свою справу з повною віддачею. 
Наші підопічні повинні відчувати повноцінну 
підтримку держави.

Фонд «Захисники Вітчизни» має безліч 
філій у всіх регіонах Росії. Чи налагоджена 
співпраця між філіями? Доводилося вам звер-
татися за підтримкою до колег?

Так, філії фонду «Захисники Вітчизни» пра-
цюють у всіх регіонах Росії. У спеціальній вій-
ськовій операції участь беруть хлопці з різних 
куточків нашої Батьківщини, тому філіям часто 
доводиться взаємодіяти, щоб підопічні отри-
мали необхідні заходи підтримки. Ми постійно 
підтримуємо зв'язок.

Нещодавно до нас звернулася колега з Ро-
стовської області. Вони планують відправляти 
дітей ветеранів СВО на відпочинок в Міжна-
родний дитячий центр (табір) на південному 
березі Криму «Артек». Колеги попросили до-
помогти відправити дітей на відпочинок. 

Ми спілкуємося з усіма нашими колегами. 
Тісна взаємодія філій фонду та всіх відомств 
необхідна для ефективної роботи. Учасники 
СВО реабілітуються у різних суб'єктах Росій-
ської Федерації. Шпиталі та військові частини 
так само розташовані у всіх регіонах Росії.

Чи можна стверджувати, що фонд «За-
хисники Вітчизни» — ресурсний центр? Адже 
фонд акумулює роботу низки громадських 

об'єднань. Хто на сьогодні приєднався до ді-
яльності Фонду? Чи надають підтримку крим-
ські активісти нашим захисникам?

Фонд взаємодіє з багатьма структурами 
та організаціями. Наприклад, з фондами, що 
мають позабюджетне фінансування або з різ-
номанітними волонтерськими організаціями.

Нещодавно у кримській філії Держфонду 
«Захисники Вітчизни» відбувся Форум волон-
терів, які підтримують учасників спеціальної 
військової операції та членів їх сімей — «Своїх 
не кидаємо». У заході взяли участь понад 35 
представників некомерційних організацій. Під 
час роботи Форуму учасники змогли пред-
ставити свої проекти й способи взаємодії з 

Філії фонду «Захисники 
Вітчизни» працюють у всіх 
регіонах Росії. У спеціальній 
військовій операції участь беруть 
хлопці з різних куточків нашої 
Батьківщини, тому філіям часто 
доводиться взаємодіяти, щоб 
підопічні отримали необхідні 
заходи підтримки. Ми постійно 
підтримуємо зв'язок

Фото: кримська філія фонду «Захисники Вітчизни»
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Фондом «Захисники Вітчизни». Кримська філія 
фонду стала точкою єднання людей не бай-
дужих до захисників Вітчизни.

На сьогодні Фонд підписав понад 50 угод із 
різними організаціями. Зауважу, що у Республі-
ці Крим чимало волонтерських організацій, які 
допомагають учасникам спеціальної військової 
операції та працюють безпосередньо з ро-
динами наших героїв. Думаю, що у жодному 
іншому суб'єкті Російської Федерації немає та-
кої активності, як тут. Жителі Криму — особливі 
люди, ми дуже патріотичні!

Спостерігаючи за вашою роботою, ми по-
мітили, що люди, які звертаються за допомо-

гою до Фонду, перебувають у стресі. Як часто 
до фахівців філії звертаються за психологіч-
ною підтримкою?

Так, дійсно. Стресовий стан спостерігаєть-
ся не тільки у самих учасників бойових дій, а 
й у членів їхніх сімей. Іноді до психологів при-
водять дітей, адже для малечі великий стрес, 
коли батька тривалий час немає поруч.

Психологічна допомога — важливий аспект 
нашої роботи. Багато залежить від того, який 
психологічний фон у родині. Наші психологи 
допомагають нівелювати стресові стани. 

Крім того, ми розуміємо, що багато хлоп-
ців, які повернулися з передової, мають пост-
травматичний стресовий розлад. Це небез-
печний стан, їм не можна замикатися в собі, 
закриватися від світу. Потрібно звертатися за 
допомогою. До того ж, у нас проводяться спе-
ціальні заходи, навчання і тренінги, які також 
допомагають соціалізуватися та повернуться 
до повноцінного життя.

Нещодавно стартувала освітня програма 
Фонду «Своя справа». Роскажіть про цю про-
граму докладніше

Програма створена Фондом «Захисники 
Вітчизни» та Фондом підтримки підприємни-
цтва Криму для сприяння ветеранам СВО й 
членам сімей учасників СВО, які прийняли рі-
шення зайнятися підприємницькою діяльніс-
тю. На курсі можна дізнатися про державні та 
недержавні заходи підтримки, існуючі системи 
оподаткування, можливості реалізації виро-
бленої продукції. Учасники СВО мають змогу 
отримати нові навички та знання у сфері під-
приємницької діяльності.

Вже сьогодні ми отримуємо позитивні від-
гуки про програму. Зараз сформувалася по-
стійна група учасників, вона складається з 20 
осіб. Учасники програми допомагають один 
одному, спільно вирішують питання реклами. 
Спостерігаючи за тим, як налагоджується їхні 
взаємовідносини та просувається навчання, я 
розумію, що програма організована не дарма.

Володимире Олеговичу, чим ви пишаєтесь 
у роботі Фонду?

Я пишаюся насамперед нашими захисни-
ками, які сьогодні виконують свій обов'язок і 
боронять нашу Батьківщину. Вони виконують 
завдання спеціальної військової операції, по-
ставлені Президентом. Я пишаюся їхньою муж-

Психологічна допомога – 
важливий аспект нашої роботи. 
Багато залежить від того, який 
психологічний фон у родині. Наші 
психологи допомагають нівелювати 
стресові стани. 
Крім того, ми розуміємо, що багато 
хлопців, які повернулися з передової, 
мають посттравматичний стресовий 
розлад.  До того ж, у нас проводяться 
спеціальні заходи, навчання і 
тренінги, які також допомагають 
соціалізуватися та повернуться до 
повноцінного життя
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ністю, хоробрістю та твер-
дістю характеру. Крім того, 
я пишаюся тими хлопцями, 
які повертаються сюди з 
передової, відновлюються 
і об'єднуються у волонтер-
ські групи. Пишаюся всіма 
волонтерами, які роблять 
все для того, аби Перемога 
настала якомога швидше.

Пишаюся співробітни-
ками Фонду — соціальни-
ми координаторами. Вони 
докладають всі можливі 
зусилля для того, щоб ви-
рішити проблеми, з якими 
стикаються ветерани СВО 
та їхні сім'ї. І, звісно ж, пи-
шаюся нашими пересічни-
ми громадянами, які також 
активно беруть участь у 
підтримці учасників СВО.

Яке значення Фонд має 
для Криму?

Найголовніше наше зав-
дання — це супровід і допомога ветеранам 
СВО. Сьогодні це завдання особливо акту-
альне. Переконаний, що після переможного 
завершення СВО, Фонд продовжить супровід 
наших героїв. Кримську філію Фонду можна 
назвати другою домівкою для ветеранів СВО 

та їхніх сімей. Ми не лише допомагаємо з со-
ціальною підтримкою, медичною реабілітаці-
єю, санаторно-курортним оздоровленням, а 
й намагаємося допомогти хлопцям повноцінно 
повернутися до звичного життя, зробити так, 
щоб їх не хвилювали питання адаптації.
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ПЕРЕМОГА І ПАМ'ЯТЬ
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«ТАТу, Я ЇМ ЖИВИМ НЕ ЗДАМСЯ!»
ПРИЧЕТНІСТЬ ДО ДОЛІ РІДНОЇ КРАЇНИ, ГОТОВНІСТЬ ЗАХИЩАТИ НАЦІОНАЛЬНІ ІНТЕРЕСИ ЗАВЖДИ 
ВІДРІЗНЯЛИ ХАРАКТЕР РОСІЙСЬКОГО НАРОДУ. МИ ПИШАЄМОСЯ ЇХНЬОЮ ДОБЛЕСТЮ ТА 
ВІДВАГОЮ. СЕРЕД ТИХ, ХТО ЗАРАЗ ЗАХИЩАЄ МАЙБУТНЄ НАШОЇ ДЕРЖАВНОСТІ, — ВОЇНИ З РІЗНИХ 
РЕСПУБЛІК І РЕГІОНІВ КРАЇНИ. УСІ ВОНИ БОРЮТЬСЯ ЗА БАТЬКІВЩИНУ, ЗА РОСІЮ. НА ЖАЛЬ, ДЕЯКІ 
БІЙЦІ ВТРАЧАЮТЬ НАЙЦІННІШЕ ДЛЯ БАТЬКІВЩИНИ — ВОНИ ВІДДАЮТЬ СВОЄ ЖИТТЯ! МИ ПЕРЕД 
НИМИ В НЕОЦІНЕННОМУ БОРГУ! ПОДВИГ МОРСЬКОГО ПІХОТИНЦЯ ВЛАДИСЛАВА ДОРОХІНА МИ 
НЕ МАЄМО ПРАВА ЗАБУТИ

Владислав Дорохін народився 8 
вересня 2000 року в Єльці. Він ріс 
доброю і щасливою дитиною, абсо-
лютно неконфліктним, у дитинстві його 
звали янголятком. Влад активно зай-
мався спортом, захоплювався гірським 
туризмом.

У 2014 році він вступив до кадетсь-
кого класу повітряно-десантних військ. 
Владислава з дитинства цікавила 
військова кар'єра, тому, закінчивши 
школу, він вступив до інституту, але 
перервав навчання, щоб відслужити в 
армії. Після армії молодий чоловік про-
довжив службу за контрактом. 

У травні 2022 року він подав рапорт 
про переведення його до морської 
піхоти, щоб взяти участь у спеціальній 
військовій операції (СВО) із захисту 
Донецької Народної Республіки та Лу-
ганської Народної Республіки, що роз-
почалася за три місяці до цього.

Зарахований до складу 810-ї окремої 
гвардійської ордена Жукова бригади морської 
піхоти імені 60-річчя утворення СРСР (пункт 
дислокації — Севастополь).

З 12 травня перебував у зоні СВО, брав 
участь у бойових діях проти Збройних сил 
України (ЗСУ) на вугледарському напрямку 
(Донецька Народна Республіка). За відгуками 
товаришів, став кращим стрільцем-навідником 
у своєму підрозділі. У складі нечисленних груп 
(2-3 людини) він виконував завдання з розвідки 
місцевості, просуваючися на бронетранспор-
тері (БТР) на передові позиції.

21 червня 2022 року його розвідгрупа 
морської піхоти несподівано зіткнулася в селі 
Єгорівка Волноваського району з переважаю-

У ТРАВНІ 2022 РОКУ ВЛАДИСЛАВ 
ПОДАВ РАПОРТ ПРО ПЕРЕВЕДЕННЯ 
ЙОГО ДО МОРСЬКОЇ ПІХОТИ, ЩОБ 
ВЗЯТИ УЧАСТЬ У СПЕЦІАЛЬНІЙ 
ВІЙСЬКОВІЙ ОПЕРАЦІЇ (СВО) ІЗ 
ЗАХИСТУ ДОНЕЦЬКОЇ НАРОДНОЇ 
РЕСПУБЛІКИ ТА ЛУГАНСЬКОЇ 
НАРОДНОЇ РЕСПУБЛІКИ, ЩО 
РОЗПОЧАЛАСЯ ЗА ТРИ МІСЯЦІ 
ДО ЦЬОГО
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ПРИКРИВАЮЧИ ПОРАНЕНИХ 
ТОВАРИШІВ, ВЛАД ОПИНИВСЯ 

В ОТОЧЕННІ ВОРОГА. ВІН 
БИВСЯ ДО ОСТАННЬОГО... 

ВІЧНА ПАМ'ЯТЬ ГЕРОЮ, 
ЯКИЙ ВІДДАВ ЖИТТЯ ЗА 

БАТЬКІВЩИНУ!
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чими силами противника. Їх БТР підбив арти-
лерійський вогонь противника. Надавши першу 
медичну допомогу товаришам, стрілець-навідник 
Владислав Дорохін допоміг їм покинути підбиту 
машину і став прикривати їхню евакуацію, викли-
каючи вогонь противника на себе. У зав'язаному 
бою він особисто знищив понад 10 солдатів ЗСУ. 
Коли боєприпаси закінчилися, відкрив стріляни-
ну з автомата, а потім, потрапивши в оточення, 
зімітував здачу в полон і підірвав гранатами себе 
разом з ворогами.

Прикриваючи поранених товаришів, Влад 
опинився в оточенні ворога. Він бився до остан-
нього... Вічна пам'ять Герою, який віддав життя за 
Батьківщину!

Батьки Героя Владислава Дорохіна пиша-
ються своєю дитиною, яка проявила безумовну 
мужність і самопожертву. Мама Владислава — 
Ольга ДОРОХІНА бачить у подвигу сина у по-
двигу сина зразок для наслідування підростаю-
чого покоління:

«Молодь обов'язково має знати, пам'ятати 
своїх героїв. Подвиг мого сина насамперед має 
стати прикладом для підростаючого покоління. 
Молоді люди повинні розуміти, що зараз, під 
час спеціальної військової операції, там, «за 
стрічкою», воюють і гинуть звичайні хлопці. Такі 
ж як наші сусіди, однокласники, друзі, товариші 
тощо.

Ми і наші діти беремо приклад з нашого 
героїчного народу та його безсмертного 
подвигу за часів Великої Вітчизняної війни. Нам 
прищеплювали патріотизм. Ми розуміли, що 
значить зробити подвиг — часом пожертвувати 
собою заради порятунку інших. І, якщо ми 
дізнавалися про це з підручників, іноді за 
розповідями ветеранім, то спецоперація ж 
торкнулася майже кожного росіянина. У когось 

там несуть службу брати, сини, чоловіки, батьки. 
І це вже не абстрактні герої з книжок і фільмів. Це 
наші близькі — люди, які знаходяться поруч. І ось 
ці хлопчаки і чоловіки, які в звичайному житті були 
звичайні пересічні громадяни, проявляють себе 
дійсно героїчно, здійснюючи неймовірні подвиги... 
Я не могла передбачити, що мій син здатний так 
вчинити. Я ніколи б не могла припустити, що 
ось у цього, здавалося б, звичайного хлопчика 
вистачить мужності, стійкості та рішучості 
прийняти таке рішення — пожертвувати собою 
заради порятунку своїх бойових товаришів!

Він врятував понад 20 людей. Усі хлопці 
повернулися живими.

Більше з його загону ніхто не загинув. Мені 
неймовірно боляче, але я розумію, що, пішовши 
на такий крок, мій син зберіг життя іншим, 
пожертвувавши собою. Ми повинні пам'ятати 
таких героїв і їхній подвиг перед Батьківщиною. 
Наша молодь має розуміти, що такі люди — 
справжній зразок для наслідування. Це звичайні 
люди, які знаходяться серед нас. І саме завдяки 
таким простим, але дуже сильним і сміливим 
людям ми живемо, слава Богу, спокійно. Лише 
завдяки таким людям, які зараз знаходяться там 
та жертвують собою, Росія живе у мирі»

Сімферопольській загальноосвітній школі 
№ 38 присвоїли ім'я Героя Російської Федерації 
Владислава Дорохіна. Трудовий колектив на-
вчального закладу просив про це адміністрацію 
міста. Директор школи Євген КОСТИЛЄВ роз-
повів, чому вирішили дати школі ім'я Владислава 
Дорохіна:

«Спеціальна військова операція — вели-
ке випробування для кожного з нас. Учасники 
спеціальної військової операції уособлюють 
біблійний, напевно, найбільший принцип любові: 
немає більше тієї любові, коли хтось покладе 
душу свою за друзів своїх. Самопожертва — це 
найвища чеснота.
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Владислав Дорохін
Гвардії матрос. Нагороджений орденом Мужності 

(2022 р., посмертно). Указом Президента Російської 
Федерації («закритим») від 14 листопада 2022 року 
за мужність і героїзм, проявлені під час виконання 
військового обов'язку, гвардії матросу Дорохіну 
Владиславу Олександровичу присвоєно звання Героя 
Російської Федерації (посмертно).

Медаль «Золота Зірка» була передана родині Героя 
22 грудня 2022 року в Севастополі командувачем Чорноморським флотом віце-
адміралом В. М. Соколовим.

Сімферопольській ЗОШ № 38 присвоїли ім'я Героя Російської Федерації 
В. А. Дорохіна. Рішення прийнято депутатами Сімферопольської міської ради на 
черговій сесії. Клопотав про присвоєння школі імені героя трудовий колектив 
навчального закладу. Про це повідомляє прес-служба адміністрації Сімферополя.

Ім'ям В. А. Дорохіна названий десантний катер Д-296 Севастопольської 
морської бази (2023), спортзал в будівлі ДОСААФ Росії по Липецькій області 
(2023). Меморіальні дошки на честь Героя відкриті у Сімферополі на будівлях 
гімназії Nє 1 імені І. в. Курчатова (15.12.2022) і Кримського університету 
культури, мистецтв і туризму (22.06.2023).

У Єльці середньої загальноосвітньої школи Nє 12 09.12.2022) присвоєно ім'я 
В. А  Дорохіна (02.12.2022).

Похований у Сімферополі на кладовищі Абдал-2.
У Сімферополі на будівлі кримського університету культури встановили 

пам'ятну табличку на честь Владислава Дорохіна.
Загін Юнармії з гімназії № 1 ім. К. Д. Ушинського отримав офіційне прапор 

і ім'я Героя Росії Владислава Дорохіна.
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Саме так роблять хлопці на передовій, захи-
щаючи нашу Батьківщину. Вони захищають її там 
від бандерівців, ґвалтівників, вбивць та негідників, 
які роками знищували жителів Донецької та Лу-
ганської народних республік, які пригноблювали 
російськомовне населення Херсонської та За-
порізької областей.

Наші хлопці зараз там, і не кожен з них по-
вернеться додому. Тому пам'ять про їхній подвиг, 
пам'ять про їхнє служіння Батьківщині має бути 
зразком для нашої молоді.

Сімферопольська середня школа № 38 не 
мала назви і свого імені. Так, це стара школа, їй 
більше 60 років, але ім'я вона так за цей час і не 
отримала. З ініціативи опікунської ради школи 
завдяки підтримці та одноголосному рішенню 
школярів ми прийняли рішення, щоб школа стала 
з гордістю носити ім'я Героя Росії Владислава 
Дорохіна. Хлопцеві ще не виповнилося 22 років, 
а він вже проявив себе як справжній чоловік, як 
Герой, як людина, прикладом якого ми всі повинні 
надихатися, незалежно від того, скільки кожному 
з нас років.

І, звісно, ми вшановуємо пам'ять Владислава. 
Проводимо пам'ятні заходи, пов'язані з героїко-
патріотичною тематикою, згадуємо про цього 
видатного чоловіка, справжнього громадянина 
своєї Вітчизни»

Фото з особистого архіву батьків В. Дорохіна
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У РОСІЇ Є ТІЛЬКИ ДВА СОЮЗНИКИ — 
ЇЇ АРМІЯ І ФЛОТ
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У РОСІЇ Є ТІЛЬКИ ДВА СОЮЗНИКИ — 
ЇЇ АРМІЯ І ФЛОТ



40 Крим cьогоднi  #1 | 2023 Крим cьогоднi  #1 | 2023 41

СВІТОЛАД РОСІЇ

Фото: Фотослужба Святійшого Патріарха Московського і всієї Русі / Олег Варов
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У роботі Собору взяли участь Президент 
Російської Федерації Володимир Володи-
мирович Путін, Патріарх Московський і 
всієї Русі Кирило, представники Російської 
Православної церкви та інших релігій-
них організацій Росії, органів державної 
влади, громадських об'єднань, діячі науки 
та культури. До ювілею ВРНС приєдна-
лися майже усі члени регіональних спілок: 
в 2023 році у регіонах Росії були створені 
десятки нових відділень. Загальна кількість 
регіональних відділень сягнула 89-ти. Як 
зауважив заступник голови ВРНС Костян-
тин Малофєєв, соборний рух охопив всю 
Росію.

Всесвітній Російський Народний Собор 
відбувся завдяки грантовій підтримці Прези-
дентського фонду культурних ініціатив.

У перший день у Залі церковних соборів 
Храму Христа Спасителя відбулася ділова 
частина у форматі тематичних секцій, де 
учасники обговорювали питання ідеоло-
гії, освіти, демографії, міграційної політики, 
напрями роботи з молоддю та стратегічне 
державне будівництво.

Але головною подієвою сценою став Дер-
жавний Кремлівський палац, де 28 листопада 
2023 року відбулося пленарне засідання за 
участю Президента Російської Федера-
ції Володимира Володимировича Путіна. 
Виступи глави держави і глави Всесвітнього 
Російського Народного Собору Святійшого 
Патріарха Московського та всієї Русі Кирила 
підкреслили епохальність події.

Розпочинаючи пленарне засідання, Воло-
димир Володимирович нагадав, що багато 
представників ВНРС перебувають сьогодні 
на Донбасі та у Новоросії серед волонтерів 
й добровольців, у лавах військових підроз-

 

ділів, і оголосив хвилину мовчання на честь 
загиблих героїв.

2024 РІК – РІК РОДИНИ

У своєму виступі Президент РФ звернув 
увагу, що вже підписаний Указ оголосити 
наступний, 2024 рік в Росії роком сім'ї: «І 
хочу особливо зауважити, що таке рішення 
дійсно спирається на позицію абсолютної 
більшості нашого суспільства. Упевнений, 
що Всесвітній Російський Народний Собор 
також його одностайно підтримує.

Що тут хочу сказати і підкреслити? 
Подолати найскладніші демографічні 
виклики, з якими ми зіткнулися, неможливо 
лише за допомогою грошей, соціальних 
виплат, допомог, пільг, окремих програм. 
Так, звісно, цифри бюджетних «демогра-
фічних» витрат вкрай значущі, але це 
далеко не все. Набагато важливіші життєві 
орієнтири людини. В основі сім'ї, в народ-
женні дитини лежать любов, довіра, міцна 
моральна опора. Ми у жодному разі не 
повинні про це забувати.

У багатьох наших народів, дякувати 
Богу, зберігається традиція міцної, чисель-
ної родини, де виховуються четверо, п'ятеро 
і більше дітей. Згадаймо, що і в російських 
сім'ях, у багатьох наших бабусь, прабабусь 
було і по сім, і по вісім дітей, і того більше.

Давайте ці чудові традиції зберігати 
і відроджувати. Багатодітність, велика 
родина мають стати нормою, способом 
життя для всіх народів Росії. А сім'я — це 
не просто основа держави і суспільства, 
це духовне явище, джерело морально-
сті».

27-28 ЛИСТОПАДА 2023 РОКУ В МОСКВІ ВІДБУВСЯ ЮВІЛЕЙНИЙ XXV ВСЕСВІТНІЙ
РОСІЙСЬКИЙ НАРОДНИЙ СОБОР — «СЬОГОДЕННЯ І МАЙБУТНЄ РОСІЙСЬКОГО МИРУ» 
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Делегація Кримського 
регіонального відділення 
Всесвітнього російського 

народного собору на чолі з 
членом Бюро президії Всесвітнього 

російського народного собору, 
співголовою Кримського 

регіонального відділення ВРНС 
Оленою Аксьоновою взяли участь 

у Соборі. Глава Всесвітнього 
російського народного собору 

Святіший Патріарх Кирил 
вручив Олені Олександрівні 

Патріаршу грамоту до уваги 
до внеску у збереження 
традиційних цінностей 

у суспільстві

Що означає суверенітет для 
нашої держави, для кожної 

сім'ї, для кожної людини? 
У чому його сенс, цінність, 

реальне наповнення? Це 
насамперед свобода Росії та 

нашого народу, а значить, і 
кожного з нас

Президент Росії Володимир Путін

РОСІЙСЬКИЙ МИР

«Російський мир — це все покоління 
наших предків і наші нащадки, які будуть 
жити після нас. Російський мир — це 
Стародавня Русь, Московське царство, 
Російська імперія, Радянський Союз, це 
сучасна Росія, яка повертає, зміцнює і 
примножує свій суверенітет як світова 
держава», – сказав під час свого виступу 
російський лідер.

Володимир Путін зауважив, що сувере-
нітет для Росії — це насамперед свобода 
держави та її народу.

«Що означає суверенітет для нашої 
держави, для кожної сім'ї, для кож-
ної людини? У чому його сенс, цінність, 
реальне наповнення? Це насамперед 
свобода Росії та нашого народу, а зна-
чить, і кожного з нас», – повідомив глава 
держави.

РУСОФОБІЯ ТА ІНШІ ФОРМИ 
РАСИЗМУ НА ЗАХОДІ

Володимир Путін вважає, що Заходу не 
потрібна така багатонаціональна країна, 
як Росія; на Заході запущені всі форми 
русофобії та расизму, що спрямовані проти 
всіх російських народів.

«Сьогодні майже офіційною ідеологією 
західних правлячих еліт стали русофобія, 
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інші форми расизму і неонацизму. Вони 
спрямовані не лише проти російського, 
але і проти всіх народів Росії: татар, 
чеченців, аварців, тувинців, башкирів, 
бурятів, якутів, осетинів, євреїв, інгушів, 
марійців, алтайців, нас багато, всіх зараз 
не назву, але повторюю: проти всіх наро-
дів Росії це направлено», — заявив пре-
зидент.

БИТВА ЗА СУВЕРЕНІТЕТ

Завдяки проведенню спеціальної вій-
ськової операції Росія бореться за свободу 
всього світу.

«Наша битва за суверенітет, за спра-
ведливість носить без жодного перебіль-
шення національно-визвольний характер, 
тому що ми відстоюємо безпеку і благо-
получчя нашого народу, вище історичне 
право бути Росією —  сильною, незалеж-
ною державою, країною-цивілізацією», — 
заявив глава держави.

За його словами, саме наша країна, 
«як не раз бувало в історії, перегородила 
шлях тим, хто претендує сьогодні на сві-
тове панування, на свою винятковість». 
Як зауважив Володимир Путін, Росія «зна-
ходиться зараз в авангарді формування 
більш справедливого світоустрою». Пре-
зидент упевнений, що «диктатура одного 
гегемона старіє».

«Ми відкрито говоримо, що диктатура 
одного гегемона — ми бачимо це, всі зараз 
бачать це — старіє, і просто небезпечна 

для оточуючих», – вказав російський 
лідер. 

За його словами, «це вже зрозуміло 
всій світовій більшості».

За заявою президента, те, що відбува-
ється в Україні направлено не тільки проти 
росіян, але і проти всіх народів Росії.

САНКЦІЙНИЙ БЛІЦКРИГ ПРОВАЛИВСЯ

Російський лідер упевнений, що санк-
ційний бліцкриг провалився, а Росія буде 
нарощувати підтримку суверенного наці-
онального підприємництва.

«Об'єднуючи зусилля держави, бізнесу, 
ми зірвали безпрецедентну економічну 
агресію заходу. Його санкційний бліцкриг 
провалився. Росія буде нарощувати під-
тримку суверенного національного під-
приємництва», – сказав президент.

Глава держави закликав представників 
сфери бізнесу вкладатися в Росію, створю-
вати робочі місця, розвивати виробництво, 
брати участь у підготовці кадрів.

РОСІЯНИ ПОКАЗАЛИ ВСЕНАРОДНУ 
СИЛУ І ВОЛЮ

Як сказав президент, росіяни показали 
всенародну силу і волю, рішучість відстою-
вати корінні інтереси, будувати країну для 
себе і для майбутніх поколінь, виходячи з 
власних уявлень про родину та державу.

«Ми разом показали і таку всенародну 
силу, і таку всенародну волю, рішучість 
відстоювати саме свої корінні інтереси, 
корінні інтереси народів Росії, керува-
тися не чужими, запозиченими у когось, 
а власними суверенними світоглядами, 

Фото: Фотослужба Святійшого Патріарха Фото: Фотослужба Святійшого Патріарха 
Московського і всієї Русі / Олег ВаровМосковського і всієї Русі / Олег Варов
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«Думаю, що ми всі пам'ятаємо 
уроки революції 1917 року та 

Громадянської війни, розпаду СРСР у 
1991 році. Здавалося б, стільки років 
минуло, але живуть зараз люди всіх 
національностей, навіть народжені 

у XXI столітті розплачуються за 
допущені тоді прорахунки»

Президент Росії Володимир Путін

своїм розумінням того, як повинні розвиватися 
сім'я і вся держава, будувати Росію для себе і 
для наших дітей», – заявив Володимир Путін.

НЕОБХІДНІСТЬ БЕРЕГТИ ЗГОДУ КУЛЬТУР 
І ТРАДИЦІЙ НАРОДІВ РОСІЇ

Глава держави зауважив, що необхідно 
постійно зміцнювати і берегти «різноманітну 
згоду» культур, традицій і звичаїв народів Росії, 
бо у цьому її сила і потенціал.

«Ми маємо постійно зміцнювати, берегти 
міжнаціональну згоду, наше спільне надбання. 
Звертаю на це увагу керівників всіх суб'єктів 
Федерації та розраховую на авторитет пас-
тирів наших традиційних релігій, на відпові-
дальність всіх політичних сил і громадських 
організацій», – сказав російський лідер.

РОСІЯ СТАЛА СИЛЬНІШОЮ

Також президент зробив заяву про те, що 
Росія сьогодні стала сильнішою, до складу кра-
їни повернулися історичні регіони, а суспільство 
відмовляється від запозиченого і звертається до 
справжніх цінностей.

«Ми стали сильнішими. До складу Росії 
повернулися наші історичні регіони. Суспіль-

ство відмовляється від усього запозиченого, звер-
тається до справжніх цінностей», – заявив глава 
держави.

За словами лідера країни, саме тому росій-
ське суспільство готове до вирішення поставлених 
перед ним масштабних завдань, які вимагають 
єдності.

ЗАКЛИК ПАМ'ЯТАТИ УРОКИ РЕВОЛЮЦІЇ, 
ГРОМАДЯНСЬКОЇ ВІЙНИ, РОЗПАДУ СРСР

Володимир Путін зауважив, що потрібно пам'я-
тати уроки революції, громадянської війни, роз-
паду СРСР. За словами президента, люди зараз 
розплачуються за допущені тоді прорахунки 
керівництва.

«Думаю, що ми всі пам'ятаємо уроки революції 
1917 року та Громадянської війни, розпаду СРСР у 
1991 році. Здавалося б, стільки років минуло, але 
живуть зараз люди всіх національностей, навіть 
народжені у XXI столітті розплачуються за допу-
щені тоді прорахунки», – сказав глава держави.

КУЛЬТУРА СКАСУВАННЯ 
ТА ОСВІТА НА ЗАХОДІ

«На Заході зараз практикують не лише 
політику культури скасування, а й фактично 
скасування гуманітарної освіти. У результаті при-
мітивними стають і культура, і освіта. Класичні 
предмети просто викидають із західних навчаль-
них програм, замінюються якимись гендерними 
або аналогічними науками, псевдонауками, 
звісно», – сказав Володимир Путін.
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«НІКОМУ НЕ ДОЗВОЛИМО ДІЛИТИ РОСІЮ»

Крім того, Володимир Путін повідомив, що 
Росію хочуть розчленувати і розграбувати — 
якщо не силою, то через смуту. Під час свого 
виступу російський президент заявив, що будь-
які спроби посіяти ворожнечу і розколоти сус-
пільство стає зрадою.

«Ми нікому не дозволимо ділити Росію», - 
сказав глава держави.

ІНДУСТРІЇ ТА КРЕАТИВНИЙ БІЗНЕС МАЮТЬ 
СУТТЄВО НАРОСТИТИ ПОТЕНЦІАЛ

За словами президента, представникам 
влади країни належить вирішувати завдання 
з облаштування величезних просторів — еко-
номіка Росії, індустрії, креативний бізнес мають 
суттєво наростити свій потенціал.

«Нам належить вирішувати завдання 
облаштувати величезний простір — від Тихого 
океану до Балтики та Чорного моря. Наша еко-
номіка, промисловість, сільське господарство, 
нові галузі — творчі, креативні індустрії та наці-
ональний бізнес мають суттєво наростити свій 
потенціал», – підкреслив російський лідер.
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30 ВЕРЕСНЯ – 2 ЖОВТНЯ 2023 РОКУ В РЕСПУБЛІЦІ КРИМ ВІДБУВСЯ III МОЛОДІЖНИЙ МІЖНАЦІОНАЛЬНИЙ 
ПАТРІОТИЧНИЙ ФОРУМ «РОСІЯ — ЦЕ МИ». КРАЩІ ЕКСПЕРТИ ДІЛИЛИСЯ СВОЇМ ДОСВІДОМ ІЗ АКТИВНОЮ 
МОЛОДДЮ КРИМУ ТА ІСТОРИЧНИХ РЕГІОНІВ РОСІЇ. ФОРУМ «РОСІЯ — ЦЕ МИ!» ВЖЕ ТРЕТІЙ РІК ПОСПІЛЬ 
ОРГАНІЗОВУЄ РЕГІОНАЛЬНА НАЦІОНАЛЬНО-КУЛЬТУРНА АВТОНОМІЯ «УКРАЇНСЬКА ГРОМАДА КРИМУ» 

ЗА ПІДТРИМКИ ДЕРЖАВНОГО КОМІТЕТУ МОЛОДІЖНОЇ ПОЛІТИКИ РЕСПУБЛІКИ КРИМ. МОЛОДІЖНИЙ 
МІЖНАЦІОНАЛЬНИЙ ПАТРІОТИЧНИЙ ФОРУМ «РОСІЯ — ЦЕ МИ» ПРОХОДИВ ПРОТЯГОМ ДВОХ ДНІВ ТА ЗІБРАВ 

ПОНАД 150 УЧАСНИКІВ ІЗ РІЗНИМИ ЗАХОПЛЕННЯМИ ТА ПРАГНЕННЯМИ У ВІЦІ ВІД 18 ДО 35 РОКІВ. СЕРЕД 
УЧАСНИКІВ — МОЛОДЬ З КРИМУ, ЗАПОРІЗЬКОЇ, ХЕРСОНСЬКОЇ, РОСТОВСЬКОЇ ОБЛАСТЕЙ, 

А ТАКОЖ ЛУГАНСЬКОЇ ТА ДОНЕЦЬКОЇ НАРОДНИХ РЕСПУБЛІК

ПАТРІОТИЧНИЙ 
РОЗВИТОК МОЛОДІ

КРИМСЬКИЙ МОЛОДІЖНИЙ ФОРУМ 
«РОСІЯ — ЦЕ МИ» 

ОБ'ЄДНАВ МОЛОДЬ З ІСТОРИЧНИХ РЕГІОНІВ РОСІЇ



30 вересня відбулося урочи-
сте відкриття Форуму, де перед 
молоддю виступили місцеві вока-
лісти та музиканти. Гостей вітали 
представники влади, громад-
ськості та благодійних організа-
цій Республіки Крим. Цього разу 
Форум був присвячений до Дня 
возз’єднання історичних регіонів з 
Російською Федерацією. Рік тому 
Президент Росії Володимир Путін 
підписав відповідний закон.  

До гостей Форуму з вітальною 
промовою звернувся Голова Ко-
мітету Державної Ради Республіки 
Криму з народної дипломатії та 
міжнаціональних відносин Юрій 
ГЕМПЕЛЬ. Він підкреслив, що цей 
форум сприяє інтеграції молоді з 
Донбасу, Запорізької та Херсон-
ської областей з соціокультурним 
простором Росії.

«Ми, кримчани, шлях повер-
нення на Батьківщину вже прохо-
дили, і цей процес інтеграції три-
ває дотепер. Ми приділяємо сут-
тєву увагу розвитку нашої молоді, 
її патріотичному вихованню, від-
новленню історичної справедли-
вості. Державна Рада Республіки 
Крим і всі гілки влади підтримують 
подібні заходи. Я переконаний, 
що Форум має проходити щоріч-

но», – підкреслив депутат Дер-
жавної ради Республіки Крим. 

Також до роботи Форуму при-
єднався голова Держкомітету у 
справах міжнаціональних відно-
син Республіки Крим Айдер ТІППА. 
Голова комітету вважає, що мо-
лодь з історичних суб’єктів Росій-
ської Федерації щиро зацікавлені 
у спілкуванні з молоддю Криму.

«У роботі Форуму вперше взя-
ла участь молодь, яка приїхала 

з історичних регіонів Росії, аби  
разом із кримчанами обгово-
рити, як варто зберігати спільні 
традиції та культурну спадщи-
ну, покращити життя росіян. За 
молоддю – майбутнє. І я вдяч-
ний всім учасникам форуму за їх 
щирість у своєму патріотизмі», – 
голова Держкомітету у справах 
міжнаціональних відносин Рес-
публіки Крим Айдер Тіппа.

У роботі освітніх платформ 
взяли участь понад 20 експер-
тів. Серед них: громадські діячі, 

У РОБОТІ ФОРУМУ ВПЕРШЕ 
ВЗЯЛА УЧАСТЬ МОЛОДЬ, ЯКА 

ПРИЇХАЛА З ІСТОРИЧНИХ 
РЕГІОНІВ РОСІЇ, АБИ  РАЗОМ ІЗ 

КРИМЧАНАМИ ОБГОВОРИТИ ТЕ, 
ЯК ЗБЕРЕГТИ СПІЛЬНІ ТРАДИЦІЇ 

ТА КУЛЬТУРНУ СПАДЩИНУ, 
ЗРОБИТИ ЖИТТЯ У НАШІЙ 

КРАЇНІ КРАЩЕ. ЗА МОЛОДДЮ 
– МАЙБУТНЄ. І Я ВДЯЧНИЙ 

ВСІМ УЧАСНИКАМ ФОРУМУ 
ЗА ЇХ ЩИРІСТЬ У СВОЄМУ 

ПАТРІОТИЗМІ

Голова Держкомітету 
у справах міжнаціональних 

відносин Республіки Крим
Айдер Тіппа
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політики, політологи, лідери громадської думки. Го-
лова Регіональної націо нально-культурної автономії 
«Білоруси Криму», голова комісії Громадської палати 
Криму з питань збереження та зміцнення традиційних 
російських духовно-моральних цінностей, захисту іс-
торичної правди, культури та патріотичного вихован-
ня Роман ЧЕГРИНЕЦЬ вважає символічним, що робота 
Форуму розпочалася саме у річницю возз’єднання іс-
торичних територій з Росією.

«Форум — чудова ідея, особливо для багатонаці-
онального Криму. Тим паче він проходить вже втретє. 
Спочатку він об’єднував молодь Криму, а тепер він 
став дійсно міжрегіональним. Для молоді з Херсон-
ської та Запорізької областей, а також з Луганської та 
Донецької народних республік дійсно необхідно пов-
ністю зануритися в російську дійсність і завдяки Фо-
руму вони зможуть це зробити повноцінно».

Поділився своїми враженнями про Форум й перший 
заступник міністра внутрішньої політики, інформації та 
зв’язку Криму Артем АРТЕМЕНКО. Він вважає, що та-
лановита та перспективна молодь — надійний тил для 
наших бійців спеціальної військової операції в Україні.

«Учасники Форуму теж захищають нашу країну, 
але в соціальному, політичному та науковому сенсі. 
Форум «Росія — це ми!» — чудова платформа для того, 
аби молодь отримала знання і корисні знайомства». 

Перший день форуму розпочався з пленарного за-
сідання «Сила Росії у злагоді та єдності», де особливу 
увагу експерти приділили сучасним трендам у галузі па-
тріотичного виховання молоді та стратегії розвитку цьо-
го напряму. Участь у засіданні взяв голова Державного 
комітету молодіжної політики Республіки Крим Олексій 
ЗІНЧЕНКО, заступник керівника філії Державного фонду 

допомоги учасникам СВО «Захисники 
Вітчизни» у Республіці Крим Михайло 
Басалига, депутат Законодавчих зборів 
Запорізької області Роман СТАРИКОВ. 

Експерти розповіли про можливо-
сті, що відкриваються сьогодні перед 
молоддю у Росії, взаємодію всіх дер-
жавних і громадських організацій, 
грантову підтримку молодіжних ініці-
атив у Російській Федерації. Завдяки 
відкритості та компетентності експер-
тів III Молодіжного міжнаціонального 
патріотичного форуму «Росія — це ми», 
організаторам вдалося сформувати у 
молодіжної спільноти стійкий інтерес 
до внутрішньополітичного та зовніш-
ньополітичного розвитку нашої Бать-
ківщини — Росії.

У заключний день організатори III 
Молодіжного міжнаціонального патрі-
отичного форуму «Росія — це ми» вла-
штували яскравий концерт з нагоди 

урочистого завершення Форуму. Фінальним акордом 
концерту стала пісня «Росія — це ми» у виконанні члена 
оргкомітету та кримської співачки Ольги Вакулішиної. 
Для гостей з історичних регіонів Росії організатори під-
готували окрему культурну програму, під час якої вони 
прослухали об’ємну екскурсію в дорозі від кримської 
столиці до Південного берега Криму. Кінцевою точкою 
подорожі стала екскурсія у Масандрівському палаці.

Учасники усвідомили, що їх пов'язує тисячолітня іс-
торія, їхня доля — бути разом під мирним небом у нашій 
країні — Росії. Проведення молодіжного міжнаціональ-
ного патріотичного форуму «Росія — це ми» — знаменна 
подія і важливий крок на шляху до інтеграції братських 
регіонів. Учасники змогли установити дружні та довір-
чі контакти, які допоможуть реалізувати всі поставлені 
цілі та завдання.

НАШІ СПІКЕРИ ОБГОВОРЮВАЛИ З МОЛОДДЮ 
ТЕМИ ПАТРІОТИЗМУ, МІЖНАЦІОНАЛЬНОЇ ЄДНОСТІ, 

СТВОРЕННЯ СВОГО БІЗНЕСУ В РОСІЇ. 
МИ ЗАПРОСИЛИ БІЙЦІВ ЗБРОЙНИХ СИЛ 

РОСІЙСЬКОЇ ФЕДЕРАЦІЇ, ЯКІ БУЛИ «ЗА СТРІЧКОЮ», 
АБИ ВОНИ ТАКОЖ ПОДІЛИЛИСЯ ОСОБИСТИМ 

ДОСВІДОМ ТА ЖИТТЄВИМИ ІСТОРІЯМИ. ПЕРЕДУСІМ 
МИ ШУКАЄМО НЕСТАНДАРТНИЙ ПІДХІД ДО 
МОЛОДІ, ТОМУ ВИДІЛИЛИ ТАКОЖ ОКРЕМУ 

ПЛАТФОРМУ ДЛЯ КІБЕРСПОРТСМЕНІВ

Голова РНКА «Української громади Криму», 
депутат Держради Криму 

Анастасія Гридчина
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ПОДІЇ КРИМСЬКОГО  
туризму

Листопад 2023 року подарував жителям Криму і гостям півострова абсолютно новий формат 
осіннього дозвілля – еногастрономічні вихідні #Ноябрьфест. Протягом усього листопада виноробні 

господарства Криму проводять Дні відкритих дверей, екскурсії, дегустації, майстер-класи тощо

У рамках окремої програми гостям запро-
понували тематичні дні з 15 й до 19 листопада – 
«Вино і кіно», «Вино і живопис», «Вино і музика», 
«Вино і мистецтво», «Вино і гастрономія». Заходи 
на виноробних і туристичних об'єктах Ялтинсь-
кого, Бахчисарайського, Судацького регіонів 
зібрали жителів і гостей півострова, кращих 
виноробів, рестораторів, фермерів й організа-
торів подій Криму. П'ять днів, дві тонни вина, 10 
тисяч гостей, 60 безплатних майстер-класів та 
екскурсій, уроки винної гризайлі, виготовлення 
сувенірів з винних пробок, школа малювання 
винних натюрмортів, лекції від сомельє, битва 
шефів, сліпі дегустації, винні квізи, територія 
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«Для дегустацій, як гастрономічних, так 
і винних, осінній, зимовий і весняний 
періоди підходять ідеально. Це привід 

приїхати в Крим – подорожувати, відвідати 
виноробні, спробувати продукцію, разом  

з цим відвідати місцеві визначні пам'ятки, 
прогулятися кримськими 
набережними та парками»

міністр курортів і туризму Республіки Крим 
Вадим Волченко

творчості та гастрономії – це стало абсолютно 
новим варіантом дозвілля для гостей півострова, 
підкресливши, що відпочинок в Криму можливий 
будь-коли.

Головна подія з дегустаціями від 14 провідних 
виноробних господарств Криму відбулась 18 
листопада на території Центру винного туризму 
WINEPARK в Ялті. Музичним подарунком усім при-
сутнім став виступ гурту «Рондо» та Олександра 
Іванова.

На виноробних підприємствах у вихідні про-
ходили Дні відкритих дверей, відбулося 40 огля-
дових екскурсій, виставки живопису, майстер-
класи, навчальні заходи – лекції про історію 
виноробства, дегустації та концерти. Програма 
днів відкритих дверей ще триває і буде закінчена 
в останні вихідні листопада. 

Як зауважив міністр курортів і туризму Рес-
публіки Крим Вадим Волченко під час зустрічі з 
журналістами федеральних і регіональних ЗМІ, 
листопад в Криму – не менш вдалий час для 
подорожей, ніж літо з його теплим морем і пля-
жами.

Окрім розважальної програми #Ноябрьфест 
традиційно приділяє увагу діловій програмі. Цьо-
го разу на платформі Центру винного туризму 
WINEPARK відбулись засідання за участю пред-
ставників НДІ «Магарач», де обговорили стра-
тегію розвитку виноградарства і виноробства в 
Російській Федерації у період 2025-2030 років і 
плановий період до 2050 року.

Концепція проведення тижнів еногастрономії 
в Криму #Ноябрьфест розроблена Міністерством 
курортів і туризму Республіки Крим й схвалена 
згідно з метою національного проекту «Туризм та 
індустрії гостинності».
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МЕНІ, ЯК РОСІЯНИНУ, 
ЗАЛИШИЛОСЯ ТІЛЬКИ 
ПЕРЕМОГТИ АБО ПОМЕРТИ
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МЕНІ, ЯК РОСІЯНИНУ, 
ЗАЛИШИЛОСЯ ТІЛЬКИ 
ПЕРЕМОГТИ АБО ПОМЕРТИ
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СПОРТИВНІ ЗВЕРШЕННЯ

ВІДОМИЙ КРИМСЬКИЙ РУКОБОРЕЦЬ 
АМЕТХАН АБДУРАМАНОВ 

нагороджений  Почесною  грамотою  Президента РФ
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АМЕТХАН АБДУРАМАНОВ — ГЕРОЙ НАШОГО ЧАСУ, ПРИКЛАД НЕПОХИТНОЇ ВОЛІ, МУЖНОСТІ 
Й НЕЗЛАМНОГО ХАРАКТЕРУ. ПОБОРОВШИ ДОЛЮ, «ЗАЛІЗНА ЛЮДИНА» ПРОДОВЖУЄ БОРОТИСЯ

З СОТНЯМИ СИЛАЧІВ З УСЬОГО СВІТУ. САМЕ МЕДАЛІ, ЗАВОЙОВАНІ АРМРЕСТЛЕРОМ, — 
ДОКАЗ МОЖЛИВОСТЕЙ КРИМСЬКИХ СПОРТСМЕНІВ НАВІТЬ ТОДІ, КОЛИ ВСІ НАВКОЛО 

ПОМИЛКОВО ВВАЖАЮТЬ ЇХ ОБМЕЖЕНИМИ

Нещодавно кримський спортсмен Аметхан 
Абдураманов завоював звання чемпіона Кубка 
Росії з пара-армрестлінгу. До Дня народної єдності 
у 2023 році Аметхан Абдураманов отримав Почес-
ну грамоту Президента Росії за внесок у розвиток 
фізичної культури та спорту, багаторічну сумлінну 
роботу. Вагому державну нагороду кримському 
спортсмену урочисто вручив Глава Республіки 
Крим Сергій Аксьонов.

Майстер спорту Росії міжнародного класу 
з пара-армрестлінгу, Чемпіон світу з пара-арм-
рестлінгу (2021), Найкращий спортсмен Росії 
з пара-армрестлінгу 2021 (PIUH), 4-разовий 
чемпіон Росії з пара-армрестлінгу (2020, 2021, 
2022, 2023), 2-кратний чемпіон Кубка Росії з пара-
армрестлінгу (2022, 
2023) Аметхан Абду-
раманов продовжує 
щорічно виступати й 
приносити в скарб-
ничку нагород Рес-
публіки Крим золоті 
медалі.

«У листопаді цього 
року кримський руко-
борець знову завою-
вав «золото» під час 
змагань за Кубок Росії 
2023 з пара-арм-
рестлінгу в м. Орел 
у ваговій категорії 
PIUH 85-кг. Праця 
спортсмена та його 
прагнення до перемог 
відзначені Президен-
том Росії Володими-
ром Путіним.

«Залізна рука» – саме так товариші називають 
Аметхана. Він переїхав до Криму з Узбекистану, 
куди за часів депортації відправили його сім'ю. 
Отримавши російське громадянство, Аметхан про-
славив Крим і Росію на міжнародній арені. Пере-
магати будь-які негаразди – життєвий принцип 
спортсмена», – пише у своїх соціальних мережах 
міністр спорту Республіки Крим Ольга Торубарова.

Аметхан висловив щиру подяку главі Республіки 
Крим Сергію Аксьонову і міністру спорту Ользі То-
рубаровій за підтримку та розвиток армреслінгу 
в Криму.

Редакції журналу «Крим сьогодні» Аметхан 
Абдураманов розповів про свій шлях, титули й 
плани на майбутнє.
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Ваша історія надихає тисячі 
кримських спортсменів. Безліч хлоп-
чаків мріють повторити Ваш успіх, 
отримати титул легенди. Як розпо-
чалася Ваша кар’єра?

Цей вид спорту з’явився в моєму 
житті ще в юному віці, приблизно 
в десять років. Ми з хлопцями за-
хоплювалися боротьбою на руках. 
Й тоді, й сьогодні армреслінг дуже 
популярний. Дізнавшись, що цей 
вид спорту має офіційний статус, 
проводяться турніри та чемпіонати, 
я вирішив займатися армреслінгом 
професійно. Потім узявся до підго-
товки до чемпіонатів. Після довгих 
років наполегливих тренувань у 2009 
році я почав завой овувати лідерські 
місця серед олімпійців – людей, які 

не мають обмежень життєдіяльності 
та здоров'я, де за столом вони бо-
рються двома руками. Перша моя 
медаль в Республіці Узбекистан була 
срібною, а всі наступні медалі – зо-
лото.

У 2009 році в Узбекистані мене 
прозвали легендою армреслінгу, по-
заяк я, бувши з однією рукою, здолав 
спортсменів на Чемпіонаті Узбекиста-
ну з армреслінгу, де борються з двома 
руками за столом і виконав офіційно 
норматив майстра спорту Республіки 
Узбекистан серед олімпійців. Й доте-
пер ніхто це повторити не може. У 
2014 році я повернувся на свою істо-
ричну Батьківщину – Республіку Крим, 
у Росію. Зараз я представляю Крим 
і Російську Федерацію на всіх Все-
російських і міжнародних чемпіона-
тах.

Коли деякі з мого оточення дізна-
лися, що все-таки я зважився займа-
тися професійною діяльністю, то вони 
засумнівалися в тому, що я зможу 
здолати спортсменів-олімпійців, які 
борються за столом, застосовуючи 
другу руку. Для мене ці сумніви стали 
ще більшим стимулом, аби розвіяти цей 
міф. Зрештою, в результаті моїх напо-
легливих тренувань, я став лідером 
своєї вагової категорії серед олімпійців 
і довів, що неможливе можливо.

Також дуже важлива підтримка 
близьких. Мене завжди підтримував 
мій батько. Він був моїм першим і єди-
ним тренером з армреслінгу. Всіма 
своїми перемогами я зобов'язаний 
саме йому. Якби не його настанови 
й постійна підтримка, я б не став 
чемпіоном. На превеликий жаль, 
у 2021 році я втратив батька. Мені 
його дуже не вистачає. Він мене 
виховував і готував так, щоб я став 
чемпіоном серед олімпійців в арм-
реслінгу. Я зумів виправдати його 
надії та віру.

Ніколи не треба слухати оточен-
ня, впевнено рухайтесь до своєї мрії. 
Немає нічого неможливого! Головне – 
бажання та віра у свої сили!

Яким поєдинком у кар'єрі ви пи-
шаєтеся?

Звісно ж, це мій перший поєдинок. 
Чемпіонат Республіки Узбекистан 

ЦЕЙ ВИД СПОРТУ 
З’ЯВИВСЯ В МОЄМУ 

ЖИТТІ ЩЕ В ЮНОМУ ВІЦІ, 
ПРИБЛИЗНО В ДЕСЯТЬ 

РОКІВ. МИ З ХЛОПЦЯМИ 
ЗАХОПЛЮВАЛИСЯ 

БОРОТЬБОЮ НА РУКАХ. 
Й ТОДІ, Й СЬОГОДНІ 
АРМРЕСЛІНГ ДУЖЕ 

ПОПУЛЯРНИЙ. ДІЗНАВШИСЬ, 
ЩО ЦЕЙ ВИД СПОРТУ 

МАЄ ОФІЦІЙНИЙ СТАТУС, 
ПРОВОДЯТЬСЯ ТУРНІРИ ТА 
ЧЕМПІОНАТИ, Я ВИРІШИВ 

ЗАЙМАТИСЯ АРМРЕСЛІНГОМ 
ПРОФЕСІЙНО
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У МАЙБУТНЬОМУ 
ХОТІЛОСЯ Б ВІДКРИТИ 

СВОЮ СЕКЦІЮ 
З АРМРЕСЛІНГУ, 

ЗІБРАТИ ХЛОПЦІВ, 
ГОТУВАТИ ЇХ Й ДІЛИТИСЯ 

СВОЇМ ДОСВІДОМ. 
Я ПЕРЕКОНАНИЙ, ЩО НАША 
МОЛОДЬ МАЄ ВИСТУПАТИ 

НА ЧЕМПІОНАТАХ 
І ГІДНО ПРЕДСТАВЛЯТИ 

РЕСПУБЛІКУ КРИМ 
І РОСІЙСЬКУ ФЕДЕРАЦІЮ 

НА МІЖНАРОДНИХ 
ЧЕМПІОНАТАХ

2009 року. Обставини були важкими, 
а я мав неабияке завдання – стати 
чемпіоном і виконати офіційно нор-
матив майстра спорту Республіки 
Узбекистан серед олімпійців з арм-
реслінгу. Так і вийшло.

Крім того, врізався в пам'ять 
Чемпіонат світу з армрестлінгу спор-

ту в Румунії. Тоді у фінальній сутичці 
я боровся зі спортсменом із Грузії. 
Я просто зобов'язаний був урвати цю 
золоту медаль і стати чемпіоном світу, 
виконати норматив майстра спорту 
міжнародного класу Росії, привез-
ти цю нагороду в Республіку Крим. 
Мені це вдалося. Два цих поєдинки 

запам'яталися назавжди. Вони були 
непростими та захопливий.

Ви підкорили багато вершин 
в армрестлінгу. Які плани на май-
бутнє?

За свою спортивну професійну 
кар'єру в армрестлінгу я виконав 
дуже багато нормативів, завоював 
низку високих спортивних титулів 
й нагород. А що ще залишило-
ся? Гідно і регулярно виступати 
на Всеросійських і міжнародних 
чемпіонатах. Але головне – про-
сити у Всевишнього здоров'я, щоб 
мати можливість продовжувати 
виступати й далі. Рухаємося тільки 
вперед!

Певна річ, є плани щодо тре-
нерської кар'єри. Проте для того, 
аби тренувати спортсменів, не-
обхідно мати більше вільного часу. 
Зараз цей ресурс дуже обмежений. 
У майбутньому хотілося б відкрити 
свою секцію з армреслінгу, зібрати 
хлопців, готувати їх й ділитися своїм 
досвідом. Я переконаний, що наша 
молодь має виступати на чемпіонатах 
і гідно представляти Республіку Крим 
і Російську Федерацію на міжнарод-
них чемпіонатах.

Фото з особистого архіву 
Аметхана Абдураманова
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НАЙДАВНІШИЙ З НИНІ ДІЮЧИХ ПРАВОСЛАВНИХ ХРАМІВ, УНІКАЛЬНИЙ ВИТВІР 
ВІЗАНТІЙСЬКИХ МАЙСТРІВ, МІСЦЕ, ОПОВИТЕ ЛЕГЕНДАМИ, ЩО ВВІБРАЛО В СЕБЕ 

ТИСЯЧОЛІТНЮ ІСТОРІЮ КРИМУ Й КЕРЧІ — ЦЕРКВА ІОАННА ПРЕДТЕЧІ

 

 

СТАРОВИННІ ХРАМИ РОСІЇ



60 Крим cьогоднi  #1 | 2023 Крим cьогоднi  #1 | 2023 61

Як виглядає 
стародавня церква
Цей храм не схожий на традиційні 

православні давньоруські церкви. 
Ймовірніше вам може здатись, що ви 
опинилися в Стародавньому Неа-
полі або Візантії. Хрестовокупольний 
собор виконаний з унікальною ви-
тонченістю, що поєднує різні форми 
й стилі, надає церкві Іоанна Пред-
течі неповторну оригінальність.

Масивні стіни з білого каменю на-
дають ошатність і велич. Будівля цер-
кви Іоанна Предтечі укріплена коло-
нами, а плоский купол підтримують 
хрестоподібного виду склепіння.

Усередині храм невеликий, але 
атмосферний: давньогрецькі ко-
лони з мармуру, візантійські фре-
ски, морські раковини, врослі в 
камінь купола, безліч старовинних 
ікон й розкішне оздоблення. У вузькі 
віконця купола протягом усього дня 
проникає світло, що придає церкві 
загадковий вигляд. У церкві Іоанна 
Предтечі можна побачити мощі свя-
тих, старовинні чаші зі срібла 16-18 
сторіччя, давню дерев'яну місткість 
із зображенням Христа Спасителя.

З історії найдавнішого та най-
більшого храму в Європі можна про-
стежити всі історичні віхи не лише 
Керчі, але й всього Криму. Набіги ха-
зар, ярмо Кримського ханства, анти-
релігійний радянський період, руйну-
вання Великої Вітчизняної війни – всі 
ці події змінили долю храму Іоанна 
Предтечі в Керчі.

Дослідники досі сперечаються, 
коли був побудований храм Іоанна 
Предтечі в Керчі. Церковні леген-
ди відносять час появи храму до 1 
століття н.е., археологи запевняють, 
що він був побудований в 6-8 столітті, 
а деякі вчені вважають, що церкву 
звели не раніше 11 століття. І всі ці 
версії мають право на існування.

Судячи з давніх літописів і творів 
римських істориків, Андрій Перво-
званий проповідував на берегах 
Чорного моря скіфам і фракійцям. 
Стародавні автори згадують по-
яву Святого Андрія Первозваного 
і на березі Керченської протоки в 1 
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столітті н.е. на місці античного міста Босфору 
(Боспор).

Під час свого перебування, згідно з церков-
ними переказами, Андрій Первозваний і благо-
словив перші будівельні роботи Православної 
церкви. Підтверджень цій події немає, крім збере-
женої плити зі слідом людської ноги, яка залиши-
лася нібито від першої будови.

Можливо, на місці собору Іоанна Предтечі 
в Керчі на початку нашої ери була зведена ба-
зиліка, навколо якої з'явилися наступні споруди. 
Але розкопки археологів, проведені в 80-х рр. 
двадцятого століття, дозволили встановити, що 
хрестовокупольна базиліка і будівля баптистерію, 
що належати храмові, все ж з'явилися в 6 столітті.

У той час територія сучасної Керчі увійшла до 
складу Візантії. Центру міста, за велінням імпе-
ратора Юстиніана I, вирішено перенести з гори 
Мітрідат ближче до моря, і починається будівництво 
фортеці Боспор. Дослідження довели, що церква 
стала частиною архітектурного ансамблю фортеці.

Зведення церкви у 6-7 столітті підтверджує і 
тип колонних капітулів, виконаних під впливом 
архітектурної школи візантійських зодчих. На 
цей же проміжок часу вказує і мармур з блакит-
ними прожилками, який використовувався для 
будівництва колон. Візантійський кар'єр, де добу-
вався такий мармур, припинив своє існування до 
8 століття нашої ери.

У 11 столітті місто захопили війська князя Мсти-
слава Тмутараканського. У цей період почи-
нається перша масштабна реконструкція церкви. 
Храм частково розбирають, а потім знову збира-
ють разом, використовуючи решту деталей.

Генуезці, що у 14-15 столітті в Керчі заверши-
ли реконструкцію храму. Саме тоді церква була 
освячена ім'ям Іоанна Предтечі, а Керченська 
протока стала неофіційно називатися протокою 
Святого Іоанна.

У 15 столітті Крим входить до складу Османсь-
кої імперії. Храм втрачає свою популярність, але 
не закривається. У період правління Кримського 
ханства церква Іоанна Предтечі була переоб-
ладнана в мечеть, але підтверджень цієї версії 
немає. Відомо, що християнські церкви не були 
заборонені у Криму і проводили богослужіння для 
місцевих жителів.

Після приєднання Керчі та Криму до Російської 
імперії церква Іоанна Предтечі в Керчі пережи-
ває нове відродження. Вже на початку 19 століття 
починається ремонт храму, прилаштовується до-
датковий боковий вівтар. А до 30-х років в Керчі 
починається масштабна реконструкція міського 
центру, якою керує італійський зодчий Дігбі. Зміни 

ПІД ЧАС СВОГО ПЕРЕБУВАННЯ, 
ЗГІДНО З ЦЕРКОВНИМИ 
ПЕРЕКАЗАМИ, АНДРІЙ 
ПЕРВОЗВАНИЙ І БЛАГОСЛОВИВ 
ПЕРШІ БУДІВЕЛЬНІ РОБОТИ 
ПРАВОСЛАВНОЇ ЦЕРКВИ. 
ПІДТВЕРДЖЕНЬ ЦІЙ ПОДІЇ 
НЕМАЄ, КРІМ ЗБЕРЕЖЕНОЇ 
ПЛИТИ ЗІ СЛІДОМ ЛЮДСЬКОЇ 
НОГИ, ЯКА ЗАЛИШИЛАСЯ 
НІБИТО ВІД ПЕРШОЇ БУДОВИ

МОЖЛИВО, НА МІСЦІ СОБОРУ 
ІОАННА ПРЕДТЕЧІ В КЕРЧІ НА 
ПОЧАТКУ НАШОЇ ЕРИ БУЛА 
ЗВЕДЕНА БАЗИЛІКА, НАВКОЛО 
ЯКОЇ З'ЯВИЛИСЯ НАСТУПНІ 
СПОРУДИ. АЛЕ РОЗКОПКИ 
АРХЕОЛОГІВ, ПРОВЕДЕНІ В 80-Х 
РР. ДВАДЦЯТОГО СТОЛІТТЯ, 
ДОЗВОЛИЛИ ВСТАНОВИТИ, ЩО 
ХРЕСТОВОКУПОЛЬНА БАЗИЛІКА 
І БУДІВЛЯ БАПТИСТЕРІЮ, ЩО 
НАЛЕЖАТИ ХРАМОВІ, ВСЕ Ж 
З'ЯВИЛИСЯ В 6 СТОЛІТТІ
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торкнулися і церкви Іоанна Предтечі: прилаштовується 
сходи, з'являється неовізантійський тринефний притвор, 
зводиться дзвіниця з двома ярусами. У такому вигляді 
собор Святого Іоанна Предтечі проіснував аж до рево-
люції. До середини 30-х рр. церква ще діяла, а потім її 
перетворили на складське приміщення, а пізніше — на 
філію антирелігійного музею з атеїстичною композицією.

Під час гітлерівської окупації в храмі було відновлено 
службу, але це тривало недовго — під час боїв будівля 
була сильно пошкоджена. Вже після війни храм трива-
лий час залишався занедбаним: стіни були пошкоджені, 
вікна вибиті, будівля заросла кущами й бур'янами, а по-
руч розташовувався погано пахне рибний ринок.

Лише у 60-і роки Радянський уряд визнав церкву 
Іоанна Предтечі пам'ятником візантійської культури, і вже 
на початку 70-х рр. у храмі починаються реставраційні 
роботи. Реставратори намагалися відтворити частко-
во втрачені елементи й зберегти старовинні деталі, для 
підтримки купола був зведений каркас з металу, розпис і 
тинькування відреставровані професійними художниками.

Після реставрації у будівлі храму був відкритий 
лапідарний музей. І тільки на початку 90-х рр. церква 
Іоанна Предтечі знову стає чинною, в ній починають 
проходити богослужіння.

Легенди та цікаві факти
Одна з найвідоміших легенд церкви Іоанна Пред-

течі відноситься до так званого «Сліду Андрія Перво-
званного». У внутрішньому дворику храму тривалий 
час зберігалася плита з відбитком ноги людини. Вва-
жалося, що це слід апостола Андрія, хоча за іншою 
версією цей відбиток був залишений Іоанном Святи-
телем.

А великі богослужіння та урочистості супрово-
джувалися спеціальним обрядом: поглиблення в плиті 
наповнювалося водою та освячувалося. Парафіянам 
давали пити воду з поглиблення — вважалося, що 
вона зцілює будь-які недуги. Після закриття храму за 
радянської влади плита пропала.

Ще одна загадка церкви Іоанна Предтечі пов'яза-
на з фресками під куполом храму. Вони були вияв-
лені при реконструкції у 1845 році під величезним 
шаром тинькування. Тривалий час вважалося, що 
автором фресок був знаменитий Феофан Грек, але 
пізніше дослідники встановили, що над розписом стін 
працювали інші майстри. Вважається, що фрески 
були замазані в період правління Османської імперії 
спеціальної мусульманського тинькування, замішаної 
на шерсті. Реставраторам вдалося частково відно-
вити фрагменти фресок і їх досі можна побачити під 
куполом собору.
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Виставка-форум «Росія» — центр тяжіння сотень тисяч людей
Ми пишаємося, ми разом, ми йдемо вперед!

Маршрут краще продумати заздалегідь, площа 90 
тисяч квадратних метрів це не жарти! Відстані сер-
йозні, а емоції фантастичні. Щоб обійти всі експозиції, 
сил потрібно чимало! Атмосфера на ВДНГ абсолютно 
особлива. Це — територія досягнень!

Приводів для гордості чимало, у найрізноманітніших 
сферах. За кожним проектом колосальна праця людей 
з усієї країни, як данина поваги їм на виставці встанов-
лений спеціальний об'єкт — «Досягнення Росії». Тунель 
стилізований під колайдер, довжина якого майже 170 
метрів. 

На території ВДНГ протягом 150 днів демонструва-
тимуть свої перемоги всі 89 регіонів країни, федеральні 
міністерства і відомства, найбільші підприємства і кор-
порації.

Виставка-форум «Росія» — це сила, краса, гідність і, 
звісно, масштаб! Ось і на ВДНГ все з душею і розмахом. 
Територія відкриттів — понад 70 об'єктів, 129 експозицій, 
15 нових павільйонів. Такого тут не було ніколи. Не просто 
експозиція — калейдоскоп наших з вами досягнень! 

Недарма девіз виставки: ми пишаємося, ми разом, 
ми йдемо вперед! І щоб обійти всю експозицію, потрібен 
не один день і навіть не один тиждень — час є аж до Дня 
Космонавтики, закриття 12 квітня 2024 року. 

Експозиції учасників будуть розташовані в місцях, істо-
рично призначених для демонстрації головних досягнень 
країни, що повністю відповідає концепції виставки. Серед 
павільйонів ВДНГ, задіяних у Міжнародній виставці форумі 
«Росія», крім кримського павільйону розташовуєтися: 
Центр «Космонавтика і авіація», Музей слов'янської 
писемності «Слово», Робостанція, Біологічний музей 
ім. К.А. Тімірязєва, Центр сучасних біотехнологій Му-
зей БІОТЕХ, павільйон «Росія – моя історія», Музей кіно, 
павільйон «Розумне місто», Центр національних кінних 
традицій, Будинок культури тощо. Також під час роботи 
виставки є екскурсійна програма, що складається 6 те-
матичних маршрутів: мистецтво, суспільство, технології, 
енергетика, екологія та професії. Загальне оформлення 
виставки відображає історичні періоди Росії, що стало 
важливим культурним аспектом заходу.

4 ЛИСТОПАДА — В ДЕНЬ НАРОДНОЇ ЄДНОСТІ — У МОСКВІ НА ВДНГ ВІДКРИЛАСЯ ГРАНДІОЗНА ВИСТАВКА-
ФОРУМ «РОСІЯ». МІЖНАРОДНА ВИСТАВКА-ФОРУМ «РОСІЯ» — НАЙМАСШТАБНІША ЕКСПОЗИЦІЯ ДОСЯГНЕНЬ 

ДЕРЖАВИ ЗА ОСТАННІ РОКИ. ВЕЛИКА КРАЇНА, ЯК ВЕЛИКА РОДИНА. МІЦНА, ДРУЖНА, СИЛЬНА — НАША З 
ВАМИ. ПАВІЛЬЙОН 75 «РЕГІОНИ» — КАЛЕЙДОСКОП ДОСЯГНЕНЬ. ВІД ДОНЕЦЬКОЇ НАРОДНОЇ РЕСПУБЛІКИ ДО 
КРАСНОЯРСЬКОГО КРАЮ — ТУТ УСІ 89 СУБ'ЄКТІВ НАШОЇ КРАЇНИ. ХОТІЛИ ПОБУВАТИ В КОЖНОМУ КУТОЧКУ 

РОСІЇ ТА ДІЗНАТИСЯ ВСЕ ПРО ЛЮДЕЙ, ТРАДИЦІЇ, УСПІХИ? ТОДІ ВАМ ТОЧНО СЮДИ!

ГОЛОВНІ ДОСЯГНЕННЯ РОСІЇ
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Криму є чим пишатися!
У 75 павільйоні ВДНГ протягом 150 днів Крим рапортуватиме про свої досягнення, звершення і перемоги 

за останні 10 років. На відкритті виставки два стенду — Криму і Краснодарського краю — зв'язала точна копія 
Кримського моста, що став, мабуть, одним з головних досягнень останніх років для всієї Росії.

Але ще більш важливим досягненням країни стало повернення до її складу Криму з Севастополем і нових 
регіонів — ДНР, ЛНР, Запорізької та Херсонської областей. І завдяки цьому головному досягненню, тепер стенди 
цих регіонів представлені на загальноросійській виставці.

За словами організаторів, кримська експозиція найбільш мобільна і динамічна на виставці. Її тематика і 
оформлення змінюється кожні 10 днів. Так своє бачення сучасного Криму представлять підприємці, аграрії, діячі 
культури, молодь, науковці та представники інших сфер суспільства.

15 грудня на виставці «Росія» відбувся День Криму, коли гостям не лише показали і розказали про досягнення, 
а й дали скуштувати на смак кримську кухню і кращі вина.

Амбасадорами Криму на виставці «Росія» будуть представник відомої циркової династії Едгард Запашний, 
фігурист і заслужений майстер спорту Росії Ілля Авербух та інші відомі персони.

За дев'ять років у складі Росії ми зробили колосальний ривок у роз-
витку. У нас серйозно змінилася вся інфраструктура, виріс інтерес інве-
сторів до нашого регіону. До речі, в український період, коли на Крим не 
були накладені західні санкції, такого обсягу інвестицій, як зараз, у нас 
не було.

Наш регіон приваблює і представників бізнесу з зарубіжних країн. У 
нас безліч відкритих ринків, на яких можна реалізуватися, включаючи 
туристичну галузь, сільське господарство тощо.

Безперечно, головне досягнення Криму — це наше повернення в 
рідну гавань — у Росію. Ми стали єдині з нашим, російським, народом, 
втіливши в реальність велику мрію багатьох поколінь кримчан.

Голова Державної Ради Республіки Крим Володимир Константинов

Ми готові розповісти про досягнення і представити величезний 
потенціал нашого регіону в самих різних сферах: від курортів й 
туризму до промисловості й сільського господарства. Упевнений, 
це зацікавить потенційних інвесторів і всіх, хто хоче краще пізнати 
наш чудовий і унікальний край.

Глава Республіки Крим Сергій Аксьонов

Це грандіозна подія, яка свідчить про відродження традицій, 
традицій єдності країни, традицій досягнень і рекордів, закладе-
них багато років тому на найпрестижнішій та історичній Виставці 
досягнень народного господарства – ВДНГ.

Заступник Голови Ради Міністрів Республіки Крим —  
міністр фінансів Республіки Крим Ірина Ківіко
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МУЗИКА НОВОРОСІЇ



Акім Апачев – 

МУЗИКА ПРО СВОЇХ

Про виконавця
Співак і воєнкор Акім Апачев із Донець-

кої Народної Республіки здобув свою по-
пулярність завдяки пісні «Літо і арбалети», а 
також пісні українською мовою «Пливе кача» 
спільно з Дар'єю Фрей. 

Рядки про те, як ховали «демонів» у 
«Азовсталі» особливо сильно сколихнули 
українських націоналістів.

Сьогодні музикант — виконавець пісень, 
творчість якого майже цілком присвячена 
доленосним подіям, що відбулися в нових 
регіонах Російської Федерації. Уродже-
нець Маріуполя написав безліч пісень про 
героїзм учасників СВО. «Для мене справжня 
російська культура, коли поет йде вперед ра-
зом з солдатами», — зауважує співак. У своїй 
творчості він співпрацював з Іваном Охло-
бистіним і Юлією Чичеріною. Акім Апачев — 
лауреат Міжнародної громадської нагороди 
«Медаль імені Дар'ї Дугіної» за вірність Росії і 
традиційним цінностям.  

«Розкажи тому ляху про москаля 
Передай йому кожне слово 
Це мій дім, це мій Крим, це моя земля 
Я також забираю мову 

Пливе кача, дівки хороводять 
В Азовсталі демонів хоронять 
Серед степу палахала хата 
Богоматір родить немовлято»

ФРАГМЕНТ З ПІСНІ «ПЛИВЕ КАЧА»

Творчість військового кореспон-
дента і музичного виконавця 
Акіма Апачева надихає людей від 

Півдня до Далекого Сходу нашої безмежної 
Батьківщини — Російської Федерації. Цьо-
го разу Акім запропонував своїй аудиторії 
відродити український фольклор, незапля-
мований нацистськими ідеями. Співак пере-
конаний, що українська культура  — частина 
російської. Співак навіть називає українську 
мову «російською мовою».

ВІДЕОРОЛИК «ОЙ ЧИЙ ТО КІНЬ СТОЇТЬ»

СПІЛЬНА КУЛЬТУРА І ЄДНІСТЬ НАРОДІВ... СЬОГОДНІ ВАЖКО УЯВИТИ, ЩО ТАКА ДУМКА ЗАРОДИТЬСЯ В РОЗУМІ 
ПОЛІТИЧНО ЗААНГАЖОВАНИХ І ОТРУЄНИХ НАЦИСТСЬКОЮ ПРОПАГАНДОЮ УКРАЇНЦІВ. ТИМ ЦІКАВІШЕ СПОСТЕРІГАТИ, 
ЯК У РОСІЇ РОЗКВІТАЄ ЗОВСІМ ІНШИЙ СВІТ — СВІТ, ДЕ УКРАЇНСЬКА МОВА ТА КУЛЬТУРА СПІВІСНУЄ ПОРУЧ З ІНШИМИ 
КУЛЬТУРАМИ, ЩО ПРОЖИВАЮТЬ ТУТ. 

25 ЖОВТНЯ 2023 РОКУ НА ТЕЛЕКАНАЛІ «КРИМ 24» У ПРЯМОМУ ЕФІРІ ВІДБУЛАСЯ ПРЕМ'ЄРА МУЗИЧНОГО КЛІПУ 
ВИКОНАВЦЯ АКІМА АПАЧЕВА НА АЛЬТЕРНАТИВНУ ВЕРСІЮ НАРОДНОЇ ПІСНІ «ОЙ ЧИЙ ТО КІНЬ СТОЇТЬ». НА ЧЕСТЬ ПОДІЇ 
ВІДБУЛАСЯ ПРЕС-КОНФЕРЕНЦІЯ, ЯКУ ВІДВІДАЛИ КРИМСЬКІ ЖУРНАЛІСТИ. РЕДАКЦІЯ ЖУРНАЛУ «КРИМ СЬОГОДНІ» 
ТАКОЖ ВЗЯЛА УЧАСТЬ У ЦЬОМУ ЗАХОДІ, ЩОБ ПОСПІЛКУВАТИСЯ З ВИКОНАВЦЕМ, ЯКИЙ ПОВЕРНУВ УКРАЇНСЬКУ 
МОВУ РОСІЙСЬКОМУ МИРУ.
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Пісню «Ой чий то кінь стоїть» Акім Апа-
чев записав у рамках альбому, до якого 
увійшли лише три пісні, але кожна з них 

має особливе значення для російської культури. 
Так, поруч з традиційною композицією викона-
вець поставив пісню на вірші Симонова «Чекай 
мене, і я повернуся» та «Сплять кургани темні». 
Ця музична композиція нерозривно пов'язана зі 
спільною історією Росії та України. Це музика про 
почуття ліричного героя до коханої дівчини у часи 
війни. Авторський задум полягає в тому, що Росія 
повертає не лише свої споконвічні території, а й 
культуру і навіть українську мову, яка є частиною 
цієї культури. Якщо людина, що живе у Росії, хоче 
співати українською мовою або вивчати її, вона 
має на це право, оскільки наша країна — багато-
національна.

«Звісно, я не пропоную тотальну українізацію. 
Я не наполягаю на тому, щоб українська мова 
стала обов'язковою на історичних територіях. 
Але якщо людина хоче вивчати українську мову, 
то вона має на це право. Якщо людина хоче 
співати українські пісні — вона має на це право. У 
нас багатонаціональна країна.  І у мене, як у гро-
мадянина Російської Федерації, є право співати 

українською 
мовою», – підкреслив Акім 
Апачев під час презентації відеокліпу.

Відеоролик, до речі, знімали у Республіці 
Крим. Над створенням кліпу працювала, без 
перебільшень, справжня інтернаціональна 
команда. За задумом режисера музикант 
виконує роль солдата, який в мріях постійно 
повертається до своєї коханої. Вона при-
ходить до нього на лініях бойового зіткнен-
ня, у шпиталі, куди герой Акіма потрапляє 
після поранення. У хвилини тиші герой ма-
лює портрет коханої, співає однослуживцям 
українські пісні, після чого знову кидається в 
бій, бореться з ворогом, захищає Батьківщи-
ну. Кліп ніби заявляє: «Ми не боремося з 
культурою – ми боремося з українським 
націоналізмом».

«Цю пісню я вперше почув у фільмі «Вогнем і 
мечем». Кіно розповідає про події, що відбува-
лися приблизно на тих же землях. І мені здається, 
що ця пісня яскраво ілюструє сьогоднішній 
день. Часи змінюються, а ми приблизно на тому 
ж стоїмо — оберігаємо нашу землю».
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Чому ви обрали саме українську мову для 
своєї творчості?

Коли почалися події 2014 року, стало зрозуміло, 
що українська мова для українських націоналістів 
стає ніби «чарівним будиночком», де вони мо-
жуть сховатися і приховати свій націоналізм. 
Саме тому я прийшов на їхню територію і «заби-
раю українську мову». Я вважаю, що українська 
мова — частина великої російської культури. Ми 
не можемо їм дозволити прикриватися цим. І, 
коли ми говоримо про українську народну пісню, 
я б назвав її просто народною піснею. Для мене 
немає українського і російського народу, є один 
народ і один цивілізаційний простір. Я співаю 
пісні, які насамперед подобаються мені. «Ой чий 
то кінь стоїть» — народна пісня, яку я вже давно 
хотів заспівати. До того ж, ще є чудова білоруська 
мова. У майбутньому я обов'язково адаптую вірші 
Янки Купала.

Чи стикаєтеся ви з критикою вашої творчості?
Інколи не усі її розуміють. Звісно, адже сьо-

годні триває СВО. Але, коли ми говоримо, що 
українська мова — це мова ворожнечі, якою нас 
вбивають, це не так. Ті, хто сьогодні на лінії фронту 
бореться проти нас в більшості своїй не кори-
стуються і не знають української мови. Вони не 
знають української історії та культури. Потрібно 
проводити роз'яснювальну роботу. Не повинно 
бути шаленої ненависті, адже рано чи пізно нам 
доведеться сісти за стіл переговорів. Сьогодні у 
нас є можливість запропонувати людям російську 
культуру. Ми відкриті новому.

Чи очікували ви на таку бурхливу реакцію 
української аудиторії на пісню «Пливе кача»?

Так, тоді мою пісню прокоментували всі українські 
ЗМІ. На головній сторінці «РБК-Україна» навіть 
розмістили докладну інструкцію про те, куди слід 
писати скарги, щоби мою публікацію в YouTube за-
блокували. Тоді мені вдалося сколихнути українську 
громадськість, сподіваюся у мене вийде це і зараз.

Яким вам запам'ятався доленосний 2014 рік і як 
ви сприйняли початок СВО?

У 2014 році я чітко розумів, що треба робити. Ніко-
ли я не сумнівався у своєму виборі. Свій «берег» я ви-
брав ще у 2014 році, я був на стороні правди і з того 
часу стою на цьому шляху. Те, що сьогодні ми бачимо 
в Україні — форма шаленого націоналізму. Я думаю, 
Бандера був би щасливий бо те, на що перетвори-
лася сьогоднішня Україна — жахіття. Наше завдання 
сьогодні — вилікувати Україну. 

МИ НЕ БОРЕМОСЯ 
З КУЛЬТУРОЮ – МИ 

БОРЕМОСЯ З УКРАЇНСЬКИМ 
НАЦІОНАЛІЗМОМ»

ЗВІСНО, Я НЕ ПРОПОНУЮ 
ТОТАЛЬНУ УКРАЇНІЗАЦІЮ. Я НЕ 

НАПОЛЯГАЮ НА ТОМУ, ЩОБ 
УКРАЇНСЬКА МОВА СТАЛА 

ОБОВ'ЯЗКОВОЮ НА ІСТОРИЧНИХ 
ТЕРИТОРІЯХ. АЛЕ ЯКЩО ЛЮДИНА 
ХОЧЕ ВИВЧАТИ УКРАЇНСЬКУ МОВУ, 
ТО ВОНА МАЄ НА ЦЕ ПРАВО. ЯКЩО 

ЛЮДИНА ХОЧЕ СПІВАТИ УКРАЇНСЬКІ 
ПІСНІ — ВОНА МАЄ НА ЦЕ ПРАВО. У 
НАС БАГАТОНАЦІОНАЛЬНА КРАЇНА»
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